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هفته نامه

ضربان  اقتصاد شهر

 گزارش

دوراهی تورم و رکود
 1400 سال  در  منتشره  تورمي  گزارش  آخرين 
با  تورم  نرخ  ماه  بهمن  در  است كه  آن  از  حاكي 
كاهشي يك درصدي به 41.4 درصد و تورم ماهانه 
و نقطه اي نيز با افت هايي كم رمق به 2.1 و 35.4 
درصد رسيدند. اين افت و خيزها در يك سال اخير 
اما سمت  از گزارش هاي ماهانه تورم بوده  جزيي 
و سوي كلي تورم، افزايشي است. اين را مي توان 
از تغيير قيمت اقلام خوراكي و غيرخوراكي و افت 
تقاضاي آنها مشاهده كرد. كاهش تقاضا براي برخي 

كالاهاي خوراكي كه جزو كالاي اساسي نيز...
۰۴

 گزارش

رمز تحرک بازار
دامنه نوسان قيمت سهام يکی از چالش های بزرگ 
معامله گران بازار سرمايه است. طی سال های اخير 
ديدگاه های زيادی درباره كاركردهای دامنه نوسان 
و مزايا و معايب آن مطرح شده است؛ به تبع تفاوت 
ديدگاه ها، با تغيير روسای سازمان بورس، تغييراتی 
نيز در حدود دامنه نوسان ايجاد شده كه پيامدهای 
مختلفی نيز داشته است. با اين حال اما ركود و نزول 
ادامه دار بازار سرمايه عموما اصلی ترين دليل برای 
مطرح شدن بحث دامنه نوسان در رده های مديريتی 

سازمان بورس...
۰۵

حق سکوت دولتی
شايد چندان هم دور از واقعيت نباشد اگر ادعا كنيم كه حساسيت اذهان عمومی نسبت به تغييرات قيمت بنزين 
بسيار بيشتر از آمارهای ارائه شده از شاخص های مرسوم اقتصادی است. حالا اما طرح »بازتوزيع« يارانه بنزين و 
به طور آزمايشی در جزيره كيش اجرا شده است. طرحی كه موافقانش، آن طرح را در مسير بازتوزيع يارانه به نفع 
اقشار محروم جامعه می دانند؛ اما رئيس سابق مديريت و برنامه ريزی اصفهان آن را حق سکوت دولت به مردم 
و از همه مهمتر رانت بزرگ دولت به خودروسازان داخلی ارزيابی می كند. نعمت اله اكبری تاكيد دارد كه اين 

تصميمات به نوعی دادن آدرس غلط و فريب افکارعمومی است؛

گزارش

۰2
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در شرايطي كه رقم شامخ)شاخص مديران خريد( در ماه هاي گذشته، روند نزولي و 
نگران كننده اي پيدا كرده بود، ارزيابي اين شاخص در بهمن ماه از بهبود نسبي اوضاع حکايت 
دارد. اتاق بازرگاني ايران، در ماه هاي گذشته گزارش داده بود كه عدد اين شاخص به زير 
50 رسيده و به اين ترتيب اقتصاد ايران در خطر آغاز دوره جديدي از ركود قرار دارد. با اين 
وجود بررسي آمارها در بهمن ماه نشان دهنده بهبود نسبي اوضاع و افزايش اميد به آغاز دوره 

جديدي از رونق است.

معاون پارلمانی رئيس جمهور گفت: در بخش صادرات غيرنفتی سال گذشته 35 ميليارد 
دلار درآمد داشتيم كه اين رقم در سال 1400 به 4۷ ميليارد دلار افزايش يافته است. سيد 
محمد حسينی، اظهار كرد: در بحث كالاهای اساسی، ستاد تنظيم بازار جلسات منظمی 
برگزار می كند و كار خوبی كه مجلس در سرعت دادن به صدور مجوزهای كسب كار انجام 
داد ارزشمند است و از 1۸ اسفند درگاه صدور مجوز كسب و كار در تمام وزارتخانه ها و 

دستگاه ها فعال می شود.

راه اندازی درگاه صدور مجوز کسب و کار نشانه های رونق اقتصادکشور
اقتصاد اصفهان

     گزارش

ممنوعیت بارگذاری
در عرصه های فرونشستی

Is fahan

اقتصاد اصفهان در هفته ای که گذشت؛

 نوسان: مدیرکل حفاظت محیط زیست اصفهان از مشاهده و ثبت 
پلنگ ایرانی در منطقه حفاظت شده قمصر و برزک کاشان خبر 
داد. ایرج حشمتی گفت: تلاش یکی از همیاران محیط زیست در 
کاشان پس از ۲ سال به ثمر نشست و توانست با رد زدن، تصویر 
پلنگ ایرانی را در منطقه حفاظت شده قمصر و برزک این شهرستان 
ثبت کند. آنچه می خوانید، مهمترین رویدادهایی است که درهفته 

گذشته بر اقتصاد اصفهان گذشت؛
ذخیره سد زاینده رود 

به ۱۶۱ میلیون مترمکعب رسید
معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری اصفهان با اشاره به افزايش خروجی 
سد زاينده رود به 205 مترمکعب برثانيه، گفت: اگر تا پايان امسال اعتبار 
به  بخش  اين  يابد،  تخصيص  اصفهان  آبرسانی  دوم  سامانه  اضطراری  فاز 
بهره برداری خواهد رسيد. مهران زينليان درباره آخرين وضعيت زاينده رود و 
زمان بازگشايی آن برای نوبت دوم كشت، اظهار كرد: خوشبختانه بارش های 
خوبی در سرچشمه های كوهرنگ داشته ايم و ورودی آب به سد زاينده رود 
افزايش يافته است. وی افزود: بنابر آخرين آمار ورودی سد زاينده رود 205 
مترمکعب بر ثانيه و خروجی سد 12 مترمکعب بر ثانيه است. وی درباره 
اظهار كرد: طبق  نوبت دوم،  اصفهان در  آزادسازی حقابه كشاورزان شرق 
مصوبات كارگروه سازگاری با كم آبی بايد كميته ای با حضور صنف كشاورزان، 
جهاد كشاورزی، آب منطقه ای و استانداری تشکيل و موارد رصد می شود. 
زينليان گفت: طی روال موجود و باتوجه به بارندگی ها، جهاد كشاورزی و صنف 
كشاورزان پيشنهادی در مورد بازگشايی آب مطرح می كنند كه با تاييد آب 
منطقه ای، زمان نوبت دوم بازگشايی سد زاينده رود توسط استانداری مشخص 

و نهايی می شود.

پلنگ ایرانی در قمصر و برزک کاشان مشاهده شد
مديركل حفاظت محيط زيست اصفهان از مشاهده و ثبت پلنگ ايرانی در 
منطقه حفاظت شده قمصر و برزک كاشان خبر داد. ايرج حشمتی اظهار 
داشت: اميد می رود با مشاهده اين جانور نادر و ارزشمند )پلنگ ايرانی( در 
منطقه حفاظت شده قمصر و برزک، بتوان برای اكوتوريسم به عنوان يك منبع 
اقتصادی پايدار استفاده كرد. حشمتی، وسعت منطقه حفاظت شده قمصر و 
برزک كاشان را ۶0 هکتار اعلام و اضافه كرد: وسعت اين منطقه نسبت به 
ديگر مناطق حفاظت شده اصفهان كمتر است و در آخرين سرشماری در 
ماه گذشته، بيش از يك هزار و 200 راس از گونه های شاخص كل، بز، قوچ و 

ميش در منطقه سرشماری شد.

پرورش ماهیان زینتی در کاشان 
مدير جهاد كشاورزی كاشان گفت: پرورش و توليد ماهيان زينتی امسال در 
به 45 ميليون قطعه رسيد كه اين رقم پيشتر 40 ميليون قطعه در سال 
بود. رضا مظلومی افزود: هدف گذاری جهاد كشاورزی كاشان توسعه كمی و 
كيفی پرورش و توليد ماهيان زينتی در اين شهرستان است. وی ادامه داد: 
فعال شدن صنعت پرورش ماهيان زينتی در كاشان باعث استفاده بهينه و 2 
منظوره از آب شده است چرا كه آب استخرهای ماهی برای كشاورزی نيز 
استفاده می شود. مدير جهاد كشاورزی كاشان با يادآوری راه اندازی شهرک 
ماهيان زينتی در اين شهرستان اضافه كرد: برای اين شهرک 4۹ هکتار زمين 
در مجاورت آزادراه كاشان - قم اختصاص يافته است كه در سال نزديك به 
10 ميليون نفر سفر در اين آزادراه انجام می شود و ظرفيت بسيار خوبی برای 
اين صنعت در شهرستان است. به گفته وی، ساخت 220 واحد در شهرک 
ماهيان زينتی كاشان طراحی شده كه در صورت بهره برداری كامل، سالانه 
220 ميليون قطعه ماهی زينتی در اين شهرستان توليد خواهد شد. مظلومی 
ادامه داد: ميزان كشوری توليد ماهيان زينتی 2۶0 ميليون قطعه است كه 
راه اندازی شهرک ماهيان زينتی در كاشان می تواند مرجع و قابی برای توزيع 

اين نوع ماهی ها در كشور باشد. 
به گفته وی، با توجه به اينکه پرورش دهندگان ماهيان زينتی در كاشان 
در چند ساله اخير توانسته اند انواع اين ماهيان را كه وارد كشور می كردند، 
خودشان پرورش و توليد كنند، وابستگی به واردات در اين صنعت به حداقل 

رسيده و كمترين ارزبری را دارد.

جنتلمن رفت؟
محرم نويدكيا سرانجام تصميم قطعی اش را گرفت و از سپاهان جدا شد. 
كاپيتان اسطوره ای سپاهان ابتدای فصل گذشته كارش را به عنوان سرمربی 
در اين تيم شروع كرد. او در ليگ نوزدهم با طلايی پوشان نايب قهرمان ليگ 
برتر شد، اما امسال موفق به برآوردن انتظارات نشد. سپاهان ابتدای فصل دو 

مهره موثرش را از دست داد. 
پيام نيازمند و احسان حاج صفی تصميم گرفتند فوتبال شان را خارج از كشور 
دنبال كنند. محرم نويدكيا يك بار در پايان نيم فصل اول از سمتش استعفا 
داد كه باشگاه سپاهان آن را نپذيرفت. او بعد از تعطيلات موفق شد نفت 
مسجدسليمان را با يك نتيجه پر گل شکست بدهد. به اين ترتيب اميدها 
و  هوادار  برابر  بعدی  بازی  دو  در  اما سپاهان  بازگشت،  تيم  اين  اردوی  به 
ذوب آهن نااميدكننده ظاهر شد. نويدكيا بعد از دربی اصفهان بار ديگر از 
سمتش كناره گيری كرد. اين بار هم باشگاه استعفای او را نپذيرفت، اما محرم 
در اين نوبت مصمم بود و با انتشار يك پست كوتاه، از هواداران عذرخواهی و 
خداحافظی كرد. حقيقت آن است كه با توجه به داشته های سپاهان، نتايج او 
در اين تيم خوب نبود. هرچند سپاهان در خيلی از مسابقات اين فصل فوتبال 
خوبی بازی كرد و فقط در بحث كسب نتيجه بدشانس بود. با اين حال آنچه 
از نخستين دوره سرمربيگری نويدكيا در اذهان باقی خواهد ماند، ادب، وقار و 

خويشتن داری او بود. به اميد ديدار دوباره با اين مرد دوست داشتنی.

فرصتی برای
توسعه اکوتوریسم

 شاید چندان هم دور از واقعیت نباشد 
اذهان  حساسیت  که  کنیم  ادعا  اگر 
عمومی نسبت به تغییرات قیمت بنزین 
بسیار بیشتر از آمارهای ارائه شده از 
است.  اقتصادی  مرسوم  شاخص های 
به اعتقاد شما تغییر مدل سهمیه بندی 
بنزین و تخصیص یارانه بنزین به افراد 

فاقد خودرو اقدامی درست است؟
بايد توجه داشت كه بنزين يك كالای مکمل 
است؛ كالای مکمل كالايی است كه به واسطه 
كالای ديگر مطرح مصرف می شود و آن كالا 
به صورت مستقل به ويژه برای خانوار و مردم 
در  آن  استفاده  و  به مصرف  و  ندارد  نقشی 
ارتباط با داشتن كالای ديگری است. بنابراين 
زمانی كه در مورد بنزين و قيمت آن صحبت 
می شود بايد در ارتباط با خودرو كه شامل 
موتورسيکلت، ماشين و ... است كه بنزين معنا 
و جايگاه مصرف پيدا می كند، صحبت كنيم، 
بنابراين در مورد قيمت بنزين هرگز نبايد به 

صورت مستقل اظهارنظر كرد.
 اما در ایران هنگام تصمیم گیری برای 
بنزین و یارانه آن، تنها به قیمت جهانی 

آن اشاره می شود!
سهميه  و  توزيع  مدل  كه  سوال  اين  طرح 
بندی بنزين در كيش درست است يا غلط، 
بايد از پايه اين سوال را مطرح كنيم كه چرا 
ما با چنين وضعيتی در مورد مصرف ماده ای 
به نام بنزين روبرو هستيم. به اعتقاد من نحوه 
توزيع كارت سوخت و سهميه بندی بنزين و 
... به نوعی بازی و يا آدرس غلط دادن است 
برای  را  و متاسفانه می خواهيم اصل قصه 

خودمان حل نکنيم.
 منظور از اصل قضیه، همان خودرو 

است؟

بنزين حرف می  دقيقا؛ زمانی كه در مورد 
زنيم بايد در كنار آن خودرو را قرار دهيم و 
بعد ببنيم كه آيا سياست سهميه بندی بنزين 
درست است يا غلط؟ بنابراين اگر مساله ای به 
نام خودرو و جايگاه خودرو را در هنگام تصميم 
گيری برای قيمت بنزين و تخصيص يارانه 
مد نظر قرار ندهيم، پشت آن سياست هيچ 

منطقی نخواهد بود.
 پس به گفته شما دولت به جای طرح 
»بازتوزیع یارانه بنزین« باید به مساله 

خودرو بپردازد؟
مساله امروز ما در مورد بنزين به خودرو برمی 
گردد و موضوعی كه اينجا مطرح می شود 
هزينه ای است كه به خانوار در مورد بنزين 
تحميل می شود. بنابراين رفاه مصرف كننده 
متاثر از مجموع هزينه هايی ست كه بابت 
داشتن خودرو و بنزين به وی تحميل می شود 
و در آن زمان می توان ديد سياست سهيمه 
بندی درست است يا غلط؟ چراكه هيچ كس 
به خودی خود بنزين را در منزل نگهداری نمی 
كند و زمانی بنزين و قيمت آن برای وی دارای 
اهميت می شود كه خودرو داشته باشد. اما 
متاسفانه امروز در طرح »بازتوزيع يارانه بنزين« 
موضوع تغيير نرخ بنزين را به افراد فاقد خودرو 
نيز تعميم داده اند و می گويند با قيمت كنونی 
افرادی كه خودرو ندارند ضايع  بنزين، حق 
می شود، اما تاكيد می كنم كه متاسفانه اين 
تصميمات به نوعی آدرس غلط دادن به مردم 

و يا فريب مردم است.
 به اعتقاد شما دلیل سیاست تغییر 
نرخ بنزین و »بازتوزیع یارانه بنزین« 

چیست؟
متاسفانه دولت و مجلس به جای حل مساله 
اصلی كه بنزين را مطرح می كند، به فرع 

موضوع و شاخ و برگ ها توجه می كند، در 
حاليکه سياست گذاران بايد به اين موضوع 
توجه كنند كه خودرو و بنزين با يکديگر به 
زمانی كه  و  افراد هزينه تحميل می كنند 
می  تصميم  خودرو  مورد  در  سياستمداران 
گيرند، اگر اين سياست گذاری درست نباشد، 
موضوع بنزين و مدل يارانه آن زياد اهميتی 
پيدا نمی كند و ما بی دليل بنزين را تبديل به 

يك تصميم سياسی كرده ايم. 
 مشکل اساسی امروز سیاست گذاری 

بنزین بدون توجه به خودرو چیست؟
بايد توجه داشت كه ما امروز به مردم يارانه 
بنزين نمی دهيم و در اصل به خودروسازان 
رانت می دهيم تا بتوانند خودرو بی كيفيت را 
چند برابر قيمت جهانی به مردم تحميل كند. 
دقت كنيد با مبلغی كه مردم يك خودرو بی 
كيفيت داخلی را خريد ميکنند به طور متوسط 
با همين پول در دنيا توان خريد چه خودرويی 
را دارند. در حال حاضر قيمت بنزين براساس 
فوب خليج فارس حدود ۹۶ سنت و نزديك به 
يك دلار است كه به قيمت نيمايی 2۶ هزار 
تومان است. دولت مدعی است كه بنزين را به 
صورت آزاد ليتری 3 هزار تومان و به صورت 
دولتی 1500 تومان به مردم عرضه می كند. 
اما به اعتقاد من دولت هرگز چنين يارانه ای را 
به مردم نمی دهد، چراكه بنزين در ارتباط با 
خودرو معنا پيدا می كند و آن را در سرجمع 
مخارج خودرو برای مردم محاسبه می كند. به 
عنوان مثال يك خودرو پژو 200۸ به قيمت 
داخلی نزديك به يك ميليارد تومان به دست 
مصرف كننده می رسد، اما همين خودرو برابر 
با قيمت جهانی با نرخ دلار 2۶ هزار تومان، 
بيشتر 350 ميليون تومان نيست با اين وجود 
قيمت  تومانی  ميليون  اختلاف ۶50  شاهد 

خودرو هستيم كه در ايران از مشتری اضافه تر 
گرفته می شود. لذا در مجموع داشتن خودرو 
به اين قيمت در داخل با بنرين سه هزار تومانی 
هرگز ارزان نيست و بيش از دو برابر مخارج 
بنرين يك دلار در خارج  با  داشتن خودرو 
برای دارندگان خودرو در داخل كشور هزينه 
به همراه دارد.پس ما بنرين را ارزان به مصرف 
كننده نميدهيم ما قيمت بنزين را پيشاپيش 
از مصرف كننده در قالب قيمت خودرو گرفته 
ايم و بنزين سه هزارتومان آدرس غلطی است 
قيمت  جمع  سر  در  واقع  در  ميدهيم.  كه 
دارنده  داخل،  در  سوخت  مخارج  و  خودرو 
خودرو بنزين را ليتری ۶0هزارتومان مصرف 

ميکنند نه سه هزار تومان.
 چند هفته پیش نیز مقام رهبری نیز 
از کیفیت پایین و قیمت بالای خودرو 
داخل گلایه و انتقاد کردند، با این وجود 

تغییری در قیمت خودرو ایجاد نشد.
گلايه مقام معظم رهبری كاملا درست است و 
ايشان حتی در مورد كيفيت پايين و قيمت بالای 
لوازم خانگی داخل با وجود حمايت مستقيم 
ايشان از اين صنعت گلايه كردند. مجلس بايد 
به جد واردات خودرو را با شرايط مشخص آزاد 
و اعلام كند كه اگر خودروساز دولتی نمی تواند 
كيفيت خود را بالا ببرد، بايد كنار رود. بايد قبول 
كرد كه در صنعت دنيا ورشکستی يك اصل است 
همان گونه كه مرگ برای افراد يك واقعيت است. 
امروز قيمت خودروهای داخلی بايد براساس 
استاندارد، كيفيت و متوسط نرخ خودروهای 
جهانی تعيين شود. در سال ۹۹ قريب به 1۸ 
هزار نفر از مردم ما در تصادفات جاده ای فوت 
كردند و 2۷0 هزار نفر از مردم زخمی و مجروح 
شدند كه برخی از آنها تا آخر عمر معلول هستند. 
در ايران به ازای هر 100 هزار نفر در تصادفات جاده 
ای 20 نفر فوتی داريم در حاليکه در كشورهای 
توسعه يافته اين عدد زير 3 نفر است. در تصادفات 
خودرو چهار عامل خودرو، جاده، راننده و شرايط 
محيطی دخيل هستند كه غير از راننده، سه عامل 
ديگر تصافات مربوط به تصميم گيرندگان است و 
بايد قبول كنيم كه سه چهارم عوامل تصادفات، 
نهادهايی هستند كه در توليد خودرو، ايجاد جاده 

و علايم رانندگی دخيل هستند. 
 با این شرایط پیش بینی شما از  طرح 
»بازتوزیع یارانه بنزین« و قیمت خودرو 

در کشور چیست؟ 
به نظر می رسد قيمت خودروهای داخلی با 
وجودی كه هيچ كيفيتی ندارد باز هم با توجه به 
نرخ تورم افزايش باشد، از سوی ديگر تخصيص 
سهميه بنزين به همه افراد حتی افراد بدون 
خودرو، به نوعی حق سکوت دولت به مردم 
بتوانند  ديگر خودروسازان  از سوی  تا  است 
خودرو بی كيفيت توليد كنند كه با اين حمايت 
ها آينده خوبی برای خودرو تصور نمی شود. ما 
نشان داديم كه تکنولوژی، قابليت و مزيت لازم 
را برای توليد خودرو داخل نداريم، بنابراين 
زمانی كه مزيت و دانش فنی برای توليد خودرو 
باكيفيت را ندارين، نبايد اصرار به توليد آن كنيم. 
امروز كشورهای حوزه خليج فارس با وجودی كه 
بنزين و سوخت لازم را دارند، در صنعت خودرو 
وارد نشده اند و تنها اقدام به واردات بهترين و 
باكيفيت خودروها می كنند و می بينيم كه آمار 
تصادفات جاده ای و هزينه ای كه بابت تصادفات 

می كنند، بسيار كم است.

اجرا شد. در  به طور آزمایشی در جزیره کیش  و  اول اسفندماه  از  بنزین  یارانه  »بازتوزیع«  طرح 
خودرو،  بدون  افراد  و  خودرو  مالکان  از  اعم  کیشوندی  کارت  دارای  شهروندان  تمام  طرح  این 
بنزین تغییری  از سوی دیگر قیمت  بود.  را دارا خواهند  لیتری  بنزین ۲۰  امکان دریافت سهمیه 
نکرده و اعتبار بنزین به جای خودروها، به هر فرد داده شده که می تواند اعتبار خود را برای فروش عرضه کند. 
رئیس سابق  اما  دانند،  می  جامعه  محروم  اقشار  نفع  به  یارانه  بازتوزیع  مسیر  در  را  این طرح  موافقان،  اگرچه 
به  از همه مهمتر رانت بزرگ دولت  برنامه ریزی اصفهان این طرح را حق سکوت دولت به مردم و  مدیریت و 
خودروسازان داخلی می داند. آنچه می خوانید گفت وگو با نعمت الله اکبری، استاد اقتصاد دانشگاه اصفهان است؛

هفته نامه نوسان

گروه شهری

حق سکوت دولتی 
نعمت اله اکبری می گوید: بی دلیل بنزین را تبدیل به یک تصمیم سیاسی کرده ایم

 نوسان: مدیرکل راه و شهرسازی 
اینکه  بیان  با  اصفهان  استان 
آب های  افت  از  جلوگیری 
زیرزمینی راهکاری برای مقابله با 
فرونشست اصفهان است، گفت: 
و  مسکن  راه،  تحقیقات  مرکز 
شهرسازی در حال جمع بندی و 
ارائه پیشنهاد در این رابطه است.

مصوبه  به  اشاره  با  قاری قرآن  عليرضا 
معماری  و  شهرسازی  عالی  شورای 
ايران درباره فرونشست زمين در كشور 
فرونشست  مبحث  درباره  و همچنين 
در استان اصفهان، اظهار كرد: براساس 
مصوبه اخير شورای عالی در خصوص 
فرونشست، در تمام طرح های توسعه و 
عمران شهری اعم از تهيه و تجديدنظر 
و  محدوده  به  الحاق  يا  و  جامع  طرح 
تغيير كاربری اراضی، بارگذاری جديد در 
عرصه های در معرض فرونشست، ممنوع 
است. وی گفت: بر اين اساس دبيرخانه  
اصفهان  استان  زيربنايی  امور  كارگروه  
استان(  شهرسازی  و  راه  كل  )اداره 
موظف شده است تا برای فرآيند بررسی 
حسب  مذكور،  طرح های  تصويب  و 
مورد از سازمان نقشه برداری در زمينه 
تداخل پهنه های فرونشستی با طرح های 
توسعه و عمران استعلام و نتايج اعلام را 

ملاک عمل قرار دهد.  
مديركل راه و شهرسازی استان اصفهان 
با بيان اينکه در مرحله نخست طرح 
نوين  رويکرد  با  اصفهان  شهر  جامع 
اشاره شده  نيز  فرونشست  موضوع  به 
اين طرح  اولِ  مرحله  در  افزود:  است، 
از  اصفهان  شهر  مشکلات  و  مسائل 
با  مرتبط  البته  و  متمايز  مسير  چهار 
هم مورد كاوش و شناسايی قرار گرفته 
مشکل   ۸۸2 تعداد  جمعاً  كه  است 
بررسی  مورد  حوزه   2۹ در  )درونداد( 
در مرحله اول طرح شناسايی شد و به 
موضوع فرونشست زمين در دو حوزه 
در  و  آب(  و  فرسوده  )بافت  موضوعی 
قالب چهار مشکل اوليه اشاره شد. وی 
ادامه داد: اين چهار مشکل اوليه شامل 
فرونشست تدريجی زمين و عدم امکان 
نشتيابی در بافت های فرسوده، پديده 
آبخوان  تخريب  و  دشت  فرونشست 
علت  به  فرونشست  پديده  زاينده رود، 
بی رويه  برداشت های  و  آب ها  تخليه 
و  نبود طرح  و  و عاشق آباد  برخوار  در 
مديريت جامع فرونشست زمين بوده 
است. قاری قرآن گفت: هر چند در زمان 
تهيه مرحله اولِ طرحِ جامع، فرونشست 
به عنوان يك مسئله اجتماعی در رسانه ها 
منعکس نشده بود، اما همواره از ابتدای 
فرآيند در سال ۹۷ مورد توجه تيم تهيه 
كننده طرح قرار داشته و به طور خاص 
كارگروهی با عنوان كارگروه فرونشست 
برای بررسی جنبه های مختلف آن مأمور 
شد. وی با بيان اينکه اصفهان تا امروز 
تجربه  را  بزرگ  خشکسالی  دوره  سه 
كرده است، تأكيد كرد: جايگاه موضوع 
آب و فرونشست بايد به خوبی در طرح 
جامع تعريف و مضاف بر آن ضمن در 
و  راهکارها  به  آب،  سند  گرفتن  نظر 

برنامه های اجرايی پرداخته شود.  
مديركل راه و شهرسازی استان اصفهان 
تحت  فرونشست  اينکه  به  اشاره  با 
و  بوده  انسانی  و  عوامل طبيعی  تأثير 
می تواند بر بسياری از ساخت و سازها 
افت  گفت:  بگذارد،  تأثير  تأسيسات  و 
آب های زيرزمينی بر ميزان فرونشست 
تأثير مستقيم دارد. بنابراين جلوگيری 
با  مقابله  برای  راهکاری  نيز  آن  از 

فرونشست است.  

 نوسان : استاندار سيســتان و بلوچستان 
گفت: ذوب آهن اصفهان، هم در بحث صادرات 
محصولات و هم واردات مواد اوليه خود نقش به 
سزايی در توسعه و رونق هرچه بيشتر بندر مهم 

و استراتژيك چابهار ايفا كرده است.
حســين مدرس خيابانی در جريــان بازديد 
از نمايشــگاه MINING 2022 زاهــدان 
و با حضــور در غرفه ذوب آهــن اصفهان، اين 
مجتمع عظيم صنعتــی را به عنــوان اولين 

فولادساز كشــور، نماد صنعت فولاد و باعث 
افتخار ايران دانســت و افزود: با توجه به توليد 
ريل در كشــور و پتانســيل تأمين نياز بازار 
توسط شركت ذوب آهن اصفهان واردات ريل 
هيچگونه توجيهی نداشــته و تمام نيازهای 
ريلی كشــور بايد از داخل تأمين شــود. وی 
خاطرنشان كرد: با توجه به لزوم صرفه جويی 
ارزی و كيفيت بســيار مطلوب و اســتاندار 
ريل های اين شركت و نياز استان سيستان و 

بلوچستان در ساخت و توسعه خطوط راه آهن 
به خصوص پروژه راه آهن چابهار - زاهدان كه 
اســتراتژيك ترين و بزرگ ترين پــروژه ريلی 
كشور محسوب می شود، آمادگی همکاری در 
تمام زمينه های صنعتی، ساختمانی و ريلی 
با اين شركت عظيم صنعتی را داريم و با توجه 
به پتانسيل های اين استان، با آغوش باز پذيرای 
بزرگان صنعت كشور هستيم و از اين شركت ها 
برای ســرمايه گذاری در اين اســتان درحال 

توســعه دعوت می كنيم.استاندار سيستان و 
بلوچستان افزود: ذوب آهن اصفهان در بحث 
صادرات محصولات و  واردات مواد اوليه خود 
نقش به سزايی در توسعه و رونق هرچه بيشتر 
بندر مهم و استراتژيك چابهار ايفا كرده است 
كه اميدواريم اين امر ادامه دار و مداوم باشــد و 
ردپای بيشــتری از شــركت عظيم و بزرگ 
ذوب آهن اصفهان در استان زرخيز سيستان 

و بلوچستان مشاهده كنيم.

استاندار سیستان و بلوچستان مطرح کرد؛

نقش ذوب آهن اصفهان در رونق بندر چابهار
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سازمان  مدیرعامل  نوسان:   
ارتباطات  و  اطلاعات  فناوری 
شهرداری اصفهان درباره اقدامات 
سازمان  این  اخیر  های  فعالیت  و 
شده  گرفته  درنظر  های  هزینه  و 
داد. توضیح  ها  پروژه  این  برای 

حميدرضا ابطحی گفت: سازمان فاوا در 
حوزه شبکه، مركز داده و زيرساخت، ۶ 
پروژه را در دستور كار دارد كه عبارتند 
از »افزايش ظرفيت ذخيره سازی مركز 
داده شهرداری اصفهان با ظرفيت حدود 
بر  بالغ  ای  بودجه  كه  پتابايت«   1.3
1۶5 ميليارد ريال برای آن، مشخص 
حوزه  اين  در  ديگر  پروژه  است.  شده 
»افزايش ظرفيت پردازشی مركز داده 
با ۹10  كه  است  اصفهان«  شهرداری 
ميليارد ريال هزينه انجام شده است. او 
راه اندازی سرويس پشتيبان گير پايدار 
بر روی ساختار تاپ در مركز داده، را 
مركز  شبکه،  حوزه  در  ديگری  پروژه 
داده و زيرساخت دانست و افزود: برای 
هزينه  ريال  ميليارد  نيز ۷  پروژه  اين 
شده است. همچنين پروژه »اصلاح و 
راه اندازی تعدادی از دكل و ميله های 
مخابراتی حوزه های شهرداری بالغ بر ۸ 
دكل مخابراتی« نيز از سوی سازمان فاوا 
با هزينه ۸00 ميليون ريال انجام گرفته 
است. همچنين دو پروژه ديگر در حوزه 
شبکه، مركز داده و زيرساخت، »اصلاح 
حوزه  بی سيم  لينك   22 افزايش  و 
های شهرداری« و »نصب و راه اندازی 
سيستم نظارت تصويری در حوزه های 

شهرداری )530 دوربين(« است.
شهرداری  فاوا  سازمان  مديرعامل 
اصفهان از انجام ۶ پروژه در حوزه نرم 
افزار نيز خبر داد و اظهار كرد: يکی از اين 
پروژه ها »توليد سامانه جديد يکپارچه 
بودجه و اعتبارات شهرداری اصفهان« 
است كه برای آن بالغ بر ۶ ميليارد ريال 
هزينه شده است. پروژه ديگر، »تامين 
سيستم مکان مبنای طراحی و مديريت 
شبکه فيبر نوری شهرداری« است كه با 
هزينه 4 ميليارد ريال انجام شده است. 
به گفته او،  »تهيه سامانه الکترونيکی 
تاريخی  پژوهشی  مدارک  و  اسناد 
در  ديگری  پروژه  اصفهان«  شهرداری 
حوزه نرم افزار است كه با هزينه 345 
ميليون ريال به انجام رسيده است. به 
گفته مديرعامل سازمان فاوا شهرداری 
پسماندهای  سامانه  »تامين  اصفهان، 
عمرانی و ساختمانی سازمان پسماند« 
و » تامين سامانه نظارت بر قراردادهای 
فضای سبز و نگهداری و تعميرات« دو 
پروژه ديگر در حوزه نرم افزار هستند كه 
پروژه اول با 2 ميليارد و 440 ميليون 
ريال و پروژه دوم با 3 ميليارد و 250 
ميليون ريال انجام شده است.  همچنين 
فرهنگی  های  هسته  سامانه  »توسعه 
اجتماعی محلات در سال 1400« پروژه 
ديگری در اين حوزه است كه برای انجام 
آن 3 ميليارد و 50 ميليون ريال هزينه 
شده است. اطلاعات مکانی حوزه ديگری 
است كه سازمان فاوا دو پروژه مهم خود 

را بر مبنای آن انجام داده است.  
اظهار  پروژه  دو  اين  درباره  ابطحی 
كرد: پروژه اول »تکميل و غنی سازی 
اطلاعات مکانمند معابر شهر اصفهان 
)گروه اول(« است كه با هزينه 4 ميليارد 
و 21۷ ميليون ريال انجام شده و پروژه 
دوم »توليد و نصب پلاک های پستی 
در محدوده پايلوت منطقه ۸« است كه 
برای آن 1 ميليارد و ۶۷۷ ميليون ريال 

هزينه شده است.

رئيس مركز پژوهش های شورای اسلامی شهر اصفهان گفت: ايده تغيير عنوان نکوداشت سالانه 
درختکاری به درخت بانی مطرح شده و اين رويداد در حال برنامه ريزی است. مصطفی نباتی نژاد 
در خصوص "آئين درخت بانی" در صفحه اينستاگرام خود نوشت: رآوردها می گويد كه حدود 
سه ونيم ميليون اصله درخت در سطح شهر اصفهان توسط طبيعت، مردم، دولت و شهرداری 
نگه داری و حفاظت می شود. وی افزود:  طی اين راهبرد، درختان شهر بايد سطح بندی و رتبه بندی 
شــوند و اهميت و ارزش هر يك از آن ها به اطلاع مردم و دوســتداران محيط زيست برسد.

سازمان پارک ها و فضای سبز شــهرداری اصفهان طرح حذف گونه های نيازمند به 
آب فراوان و جايگزينی گياهان مقاوم به كم آبی را در  دســتور كار قرار داده اســت. 
مديرعامل اين ســازمان در اينباره می گويد: به دليل شيوع خشکسالی ناچاريم گونه 
های مقاوم را با گونه های نيازمند بــه آب جايگزين كنيم. مجيد عرفان منش تاكيد 
می كند: گياهانی مانند داغ داغان، نســترن، نوش و بلوط زاگرس از جمله گونه های 
مقاوم به كم آبی هســتند كه به زودی در چرخه فضای سبز اصفهان قرار می گيرند.

گیاهان مقاوم  به کم آبی؛ جایگزین آب دوست هادرخت بانی جایگزین درختکاری

گزارش

گزارش

بهره گیری از سامانه های 
هوشمندبرای مدیریت بهتر 

مدیرعامل سازمان میادین شهری شهرداری اصفهان خبر داد:

شهردار اصفهان با اشاره به جمعيت حدود 
همچنين  و  اصفهان  نفری  ميليون  دو 
سکونت ۸00 هزار نفر مهاجر كه 200 هزار 
نفر آنها اتباع هستند، گفت: اصفهانی ها از يك 
طرف مهمان پذير هستند و از سوی ديگر 
اصفهانی های اصيل در حال كوچ و مهاجرت به 
خارج كشور و يا شمال كشور هستند كه اين 
نشانه ها هويت شهر اصفهان را از بين می برد. 
وی با تاكيد بر اينکه چيستی و سرمايه های 
است،  آسيب  معرض  در  اصفهان  شهر 
تصريح كرد: يکی از ظرفيت های اصفهان،

 زاينده رود است.
قاسم زاده افزود: امروز دغدغه اصلی اصفهانی ها 
جريان  و  آلايندگی  زمين،  فرونشست 
زاينده رود است و حل معضل فرونشست هيچ 
راهی به غير از جريان زاينده رود ندارد و اگر اين 
رودخانه جاری نشود، بلايی خانمان سوز بر 
سر اصفهان می آيد. وی به وضعيت آلاينده ها 
برای  بايد  اشاره كرد و گفت:  در اصفهان 
كاهش آلودگی اصفهان كمك كنيم؛ بخشی 
از عامل آلودگی شهر مربوط به صنايع است، 
بنابراين بايد تا 20 سال آينده منابع آلاينده را 
از اصفهان حذف كنيم و ديگر مجوز صنعتی 
و توسعه صنعت ندهيم. شهردار اصفهان 
تصريح كرد: برای كاهش آلودگی اصفهان بايد 
صنعت گردشگری را فعال كنيم، چراكه اين 
صنعت به ميزان تمام صنايع، كار و اشتغال 
ايجاد می كند. وی با اشاره به تصويب بودجه 
13 هزار ميلياردی بودجه اصفهان، گفت: 3۷ 
درصد بودجه اصفهان به موضوع حمل و  نقل 
عمومی همچون مترو، رينگ چهارم ترافيك 

برای كاهش آلايندگی شهر تخصيص يافته 
است. قاسم زاده تاكيد كرد: به طور قطع با 
همگرايی و  همبستگی حال شهر اصفهان بهتر 

خواهد شد.

روند ساخت و ساز اصفهان 
قابل دفاع نیست!

مديركل ميراث فرهنگی، صنايع دستی و 
گردشگری استان اصفهان نيز در اين نشست 
با اعتقاد بر اينکه سال هاست در اصفهان هر 
دستگاهی جزيره ای عمل می كنند، گفت: 
توجه به اقليم از معماری كشور حذف شده 
است كه بايد اين ضعف برطرف شود. عليرضا 
ايزدی اظهار كرد: اصفهان يادگار 500 ساله 
نيست و قدمت تاريخی آن به حدی است 
كه هر انسانی بايد كلاه از سر بردارد و شواهد 
زيادی در اين باره وجود دارد.  وی با تاكيد بر 
اينکه برای رسيدن به توسعه پايدار سه اصل 
اهميت دارد، گفت: اصل نخست همبستگی 
است و نبايد جزيره ای عمل كنيم، اصل دوم 
سال هاست  حالی كه  در  است،  پيوستگی 
در اصفهان هر دستگاهی همچون ميراث 
عمل  جزيره ای   ... و  شهرداری  فرهنگی، 
می كنند. از سوی ديگر اگر عشق نباشد، معنا 
و مفهوم ايران اسلامی تحقق نخواهد يافت. 
مديركل ميراث فرهنگی، صنايع دستی و 
گردشگری استان اصفهان، اظهار كرد: انتظار 
می رود از جزيره ای عمل كردن در اصفهان 
دست بکشيم، محور توسعه بايد همه جانبه 
باشد و نبايد تك بعدی ديده شود. وی با تاكيد 
بر اينکه روند ساخت و ساز در اصفهان طی سه 

دهه اخير قابل دفاع نيست، گفت: از منظر 
مهندسی متاسفانه عملکرد حوزه ساخت و 
ساز در اصفهان و ديگر مناطق ايران، قابل دفاع 
نيست و توجه به اقليم از معماری كشور حذف 
شده است كه بايد اين ضعف برطرف شود. 
ايزدی ادامه داد: در حوزه نماهای ساختمانی 
نيز به بيراهه رفته ايم كه اين معضل نيز نيازمند 
بازنگری است و اصفهان بايد الگويی جدی در 
اين زمينه به تمام كشور ارائه دهد. وی تصريح 
كرد: اصفهان دارای شخصيت اصلی در كشور 
است و اگر حال اصفهان خوب باشد، حال تمام 

ايران خوب است.

۴۵ درصد درآمد هر خانوار
مربوط به مسکن است

سرپرست سازمان نظام مهندسی ساختمان 
كشور نيز در اين نشست گفت: در حال 
حاضر هر خانوار ايرانی 45 درصد درآمد خود 
را صرف هزينه های مسکن می كند كه اين 
بار سنگينی را بر دوش مهندسان می اندازد 
تا حافظ اموال مردم در برابر انواع مخاطرات 
باشند. حمزه شکيب با اشاره به سه اصل 
تعريف شده در نظام مهندسی ساختمان 
طی 2۶ سال گذشته، گفت: اصل نخست 
دوران شکل گيری و اثباتی سازمان است؛ 
تاثيرگذاری  و  استقلال  آزمون  دوم  اصل 
است و به نوعی اين سازمان هيچ بودجه و 
اعتباری از دولت دريافت نمی كند و اصل 
سوم به عنوان اصل مرجعيت علمی و حرفه ای 
است كه به دنبال اثبات آن هستيم. شکيب با 
تاكيد بر اينکه مقررات ملی ساختمان ايران 

افزود:  جزو بهترين مقررات های دنياست، 
می خواهيم فاصله بين اجرا و علم را در حوزه 
وی  كنيم.  كم  مهندسی ساختمان  نظام 
تصريح كرد: در حال حاضر هر خانوار ايرانی 
45 درصد درآمد خود را صرف هزينه های 
مسکن می كند كه اين بار سنگينی را بر 
اموال  تا حافظ  دوش مهندسان می اندازد 
مردم در برابر انواع مخاطرات باشند و از سوی 
ديگر بايد بتوانيم عمر مفيد ساختمان ها 

را افزايش دهيم.
مهندسی ساختمان  نظام  رئيس سازمان 
استان اصفهان نيز در اين نشست، اظهار 
كرد: هدف از برپايی اين نشست تعامل بين 
نظام های مهندسی و استفاده از تجربيات 
يکديگر است. احمد بناكار گفت: سازمان 
نظام مهندسی ساختمان اصفهان در دوره 
جديد و با توجه به رويکرد مديريت شهری 
تفاهم نامه هايی را امضا كرده، همچنين اين 
سازمان در تعامل با بنياد مسکن، شركت 
شهرک های صنعتی، آتش نشانی، اداره كل 
استاندارد و فنی و حرفه ای در حال انعقاد 
تفاهم نامه است. وی تصريح كرد: به دنبال 
ميثاق نامه در سازمان های نظام مهندسی 

استان اصفهان هستيم.

امنیت غذایی مهمتر از
امنیت نظامی

مدير كل بنياد مسکن انقلاب اسلامی استان 
اصفهان نيز در اين نشست، با اشاره به اينکه 
بنياد مسکن بخشی از ساخت و ساز كشور   
و شهرها را تقبل كرده است، اظهار كرد: از 
واحد  هزار  تاكنون سالانه 200  سال ۸4 
مسکونی را در روستاها و شهرهای زير 20 
هزار نفر ساخته ايم. غلامحسين خانی افزود: 
سهميه استان اصفهان بين ۸ تا 10 هزار 
واحد مسکنی در روستاها و شهرهای زير 
20 هزار نفر بوده است كه تاكنون ساخت ۷۸ 
هزار واحد مسکونی پايان يافته و بازسازی و يا 
بهسازی ساختمان های از كار افتاده روستايی 
را در دستور كار داريم. رئيس سازمان نظام 
مهندسی كشاورزی و منابع طبيعی استان 
اصفهان نيز در اين گردهمايی، اظهار كرد: 
تامين امنيت غذايی از تامين امنيت نظامی 
مهم تر است. مهدی تقی پور با تاكيد بر اينکه 
امروز با محدوديت های شديد آب و خاک 
مواجه هستيم، تصريح كرد: در اين شرايط 
افزايش  به سمت  به جز حركت  چاره ای 
بهره وری نداريم و اين به غير از افزايش دانش 
فنی مهيا نمی شود. وی تصريح كرد: به همين 
منظور در تمام قانون های نظام مهندسی 
كشور بر جلوگيری از ورود افراد فاقد تخصص 
تاكيد می شود. رئيس سازمان نظام مهندسی 
كشاورزی و منابع طبيعی استان اصفهان  ادامه 
داد: متاسفانه از زمانی كه زاينده رود را از دست 
داده ايم، آمار بيماری های روحی در اصفهان 
افزايش يافته است. وی در پايان خواستار 
استمرار و تداوم اين جلسات شد و گفت: 
اگرچه لقب برخوردار به استان ما داده شده، 

اما در اصل اصفهان شهری برخوردار نيست.

همگرایی برای بهبود حال اصفهان

citizen

 نوسان:مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی 
مشاغل شهری شهرداری اصفهان از اجرا و تکمیل چندین پروژه 
شاخص برای توسعه اقتصاد شهر و تسهیل دسترسی شهروندان 

به مایحتاج خود خبر داد.
به گزارش نوسان و به نقل از اداره ارتباطات رسانه ای شهرداری اصفهان، 
اميرحسين ماه آورپور، در ابتدا از احداث نيروگاه خورشيدی در سقف تالار 
24 ميدان مركزی ميوه و تره بار به ميزان ۷۶0 كيلووات خبر داد و گفت: اين 
پروژه با اعتبار ۶0 ميليارد ريال تا اوايل تيرماه سال آينده به بهره برداری می 
رسد. او تکميل مجتمع صنايع تبديلی و تکميلی )بسته بندی، فرآوری و...( را 
نيز ديگر پروژه اين سازمان دانسته و افزود: اين پروژه در فضايی به مساحت 
4 هزار مترمربع با اعتباری بالغ بر 2۹0 ميليارد ريال در ميدان مركزی ميوه و 
تره بار در دست تکميل است كه تاكنون 40 درصد پيشرفت داشته و تا اوايل 

بهمن سال آينده به بهره برداری می رسد.

احداث و تکمیل بازارهای روز کوثر
احداث و تکميل بازارهای روز كوثر از ديگر اقدامات اين سازمان است كه 
از آن جمله می توان به احداث مجدد بازار روز كوثر شماره يك كه پيش 
از اين دچار سانحه شده بود در فضايی به مساحت 1230 مترمربع اشاره 
كرد. اين بازار با بودجه ای بالغ بر 120 ميليارد ريال احداث می شود و زمان 
بهره برداری از آن اواخر اسفندماه سال آينده خواهد بود. مديرعامل سازمان 
ميادين و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری اصفهان با اعلام اين خبر درباره 
احداث و تکميل ساختمان جديد بازارهای روز كوثر شماره 2 و 11 اظهار 
كرد: بازار روز كوثر شماره 2 در فضايی به مساحت 3 هزار مترمربع با 25 
درصد پيشرفت و بودجه ای بالغ بر 2۷0 ميليارد ريال در دست تکميل قرار 
دارد و در اوايل بهمن ماه سال آينده به بهره برداری می رسد. وی افزود: برای 
تکميل بازار روز كوثر شماره 11 نيز 2۸0 ميليارد ريال هزينه شده است كه 
اين بازار نيز در فضايی به مساحت 3۷00 مترمربع با 1۸ درصد پيشرفت در 
حال تکميل است و در اوايل بهمن ماه سال آينده به بهره برداری می رسد. 
به گفته مديرعامل سازمان ميادين ميوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری 
شهرداری اصفهان، احداث بازار كوثر مجموعه شهيد كشوری نيز از جمله 

برنامه های پيش روی اين سازمان است.

تکمیل تالار ۲۴ میدان مرکزی میوه و تره بار
ماه آورپور، درباره تکميل تالار 24 ميدان مركزی ميوه و تره بار نيز گفت: اين 
تالار با مساحت 4۸00 مترمربع و 2۸ واحد و با هزينه ای بالغ بر 230 ميليارد 
ريال در دست تکميل است كه تاكنون ۷0 درصد پيشرفت داشته و تا تيرماه 
سال 1401 به بهره برداری می رسد. به گفته او، پروژه سالن های باغ، باغچه 
و گل های آپارتمانی بازار گل و گياه ارغوان نيز با 340 ميليارد ريال بودجه در 
فضايی به مساحت 10 هزار مترمربع در دست احداث قرار دارد و تا خردادماه 
سال 1402 به بهره برداری می رسد. او از احداث پکيج تصفيه فاضلاب بازار 
گل و گياه ارغوان نيز به عنوان پروژه ديگری خبر داد و افزود: اين پروژه با 
اعتبار 100 ميليارد ريال تا اوايل بهمن ماه سال 1401 به بهره برداری می 
رسد. ماه آورپور افزود:  احداث 4 باب پست توزيع برق داخلی بازار گل و گياه 
ارغوان نيز پروژه ديگری است كه با اعتبار 120 ميليارد ريال تا اوايل بهمن 

ماه سال 1401 به بهره برداری می رسد.

تکمیل تالار ماهی تا تیرماه ۱۴۰۲
مديرعامل سازمان ميادين و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری اصفهان، 
تکميل تالار 23 ميدان مركزی ميوه و تره بار، به عنوان تالار ماهی را ديگر پروژه 
اين سازمان عنوان كرده و گفت: برای اين پروژه 230 ميليارد ريال بودجه در 
نظر گرفته شده و مساحت ساخت آن، 4۶00 مترمربع، ميزان پيشرفت 25 

درصد و زمان بهره برداری از آن نيز اوايل تيرماه 1402 خواهد بود.

احداث فاز سوم مجتمع خوار و بار و خشکبار 
احداث فاز 3 مجتمع خواروبار و خشکبار شامل 30 واحد نيز پروژه ديگری 
است كه ماه آورپور درباره آن توضيح داد: اين مجتمع با اعتبار 1040 ميليارد 
ريال در فضايی به مساحت 1۷100 مترمربع احداث می شود كه30 واحد 
سوله دارد و تا اوايل آذرماه 1402 بهره برداری خواهد شد. از ديگر پروژه های 
اين سازمان، تکميل فاز دوم مجتمع خواروبار و خشکبار دارای 3۶ واحد است 
كه به گفته او 1250 ميليارد ريال برای آن بودجه در نظر گرفته شده است 
و در فضايی به مساحت 20520 مترمربع ساخته شده است. ميزان پيشرفت 
فعلی اين پروژه 10 درصد است و زمان بهره برداری از آن خردادماه سال 

1402 خواهد بود.

اجرای سه پروژه در بازار بزرگ گل و گیاه ارغوان 
و  تره بار  و  ميوه  ميادين  سازمان  شاخص  های  پروژه  از  يکی  همچنين 
ساماندهی مشاغل شهری شهرداری اصفهان، طراحی و احداث بازار بزرگ 
گل و گياه ارغوان در ابتدای بلوار ارغوان و به وسعت 1۹ هکتار است. مدير 
عامل سازمان ميادين و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری اصفهان درباره 
آنها می گويد: پروژه سالن های باغ و باغچه و گلهای آپارتمانی بازار گل و گياه 
ارغوان از جمله پروژه هايی است كه با 340 ميليارد ريال بودجه در فضايی 
به مساحت 10 هزار مترمربع در دست احداث قرار دارد و تا خردادماه سال 
1402 به بهره برداری می رسد. امير حسين ماه آور پور از احداث پکيج 
تصفيه فاضلاب بازار گل و گياه ارغوان به عنوان پروژه ديگری خبر داده و 
می افزايد: اين پروژه با اعتبار 100 ميليارد ريال تا اوايل بهمن ماه سال 1401 

به بهره برداری می رسد. 

10 پروژه شاخص
 برای توسعه اقتصاد شهر

شـخصیت، چیسـتی و هویت اصفهان در حال آسـیب اسـت. این را شـهرداراصفهان می گوید 
و تاکیـد دارد کـه عناصر هویتـی، تاریخ، میراث مـردم، زبـان، ادبیات و دین اگر دچار آسـیب 
شـوند، بـه مرور شـخصیت شـهر دچـار آسـیب خواهد شـد. علـی قاسـم زاده که در نشسـت هم اندیشـی 
روسـای سـازمان های نظام مهندسـی اسـتان اصفهان سـخن مـی گفت خـود را متعهـد به صیانت از شـهر 
اصفهـان دانسـت و اظهـار کرد: امـروز دغدغـه اصلـی اصفهانی ها فرونشسـت زمیـن، آلایندگـی و جریان 
زاینـده رود اسـت و حل معضل فرونشسـت هیـچ راهی به غیـر از جریان زاینـده رود نـدارد. او تاکید کرد که 

اگـر ایـن رودخانه جـاری نشـود، بلایی خانمان سـوز بر سـر اصفهـان می آید.

هفته نامه نوسان
گروه  شهری

دغدغه اصلی اصفهانی ها فرونشست زمین، آلایندگی و جریان زاینده رود است

 نوســان : معاون خدمات شهری شهردار 
اصفهان گفت: شهر تکانی اصفهان در بيش از 
200 محله شهر از پنجم تا بيستم اسفندماه 
سال جاری با تلاش بيش از 2۸00 نفر نيروی 

خدمات شهری شهرداری انجام می شود.
مهدی بقايی با اشاره به امکانات به كار گرفته 
شده در طرح خانه تکانی شــهر ويژه نوروز 
1401، اظهار كرد: طرح "شــهر تکانی ويژه 
نوروز 1401" توسط معاونت خدمات شهری 
شهرداری اصفهان در بيش از 200 محله شهر 
از پنجم تا بيستم اسفندماه 1400 عملياتی 

می شــود. وی ادامه داد: طرح شهر تکانی با 
استفاده از 300 دســتگاه خودروی نيسان، 
5۷0 دستگاه كاميون، 21۸ دستگاه تراكتور 
و تلاش بيــش از 2۸00 نفر نيروی خدمات 

شهری در حال انجام است.
معاون خدمات شهری شــهردار اصفهان با 
اشاره به خدمات پاكسازی و نظافت شهری 
برای خانه تکانی شــهر، خاطرنشــان كرد: 
خدماتی همچون پاكسازی مادی ها، جوی ها 
و نهرهــا، امحای برچســب ها و آگهی های 
تبليغاتی غيرمجاز، ساماندهی سرويس های 

بهداشتی عمومی، شناسايی موارد خطرساز 
و رفــع خطر، پاكســازی زمين هــای باير، 
جمع آوری خودروهای اسقاطی، حذف بنرها، 
پلاكاردها و تبليغات تاريخ گذشته و امحای 
ديوارنوشــته های غيرمجــاز در قالب طرح 
شهر تکانی اصفهان اجرا می شود. وی اضافه 
كرد: در بخش سيما و منظر شهری اقداماتی 
از جملــه رنگ آميزی المان های شــهری، 
جمع آوری اقلام حجيم، ساماندهی و بازسازی 
فضاهای سطح شهر، تعمير مبلمان شهری، 
آذين بندی عمومی، ساماندهی دوره گردها، 

دست فروشــان و متکديــان، گلــکاری و 
ساماندهی و زيباســازی فضای سبز شهری 
در حال اجرا اســت. بقايی تصريــح كرد: در 
بخش المان های شهری، ساماندهی فواره ها 
و آب نماها، رســيدگی به وضعيت نظافت و 
نورپردازی نمادها و تنديس ها، رسيدگی به 
وضعيت پارک ها ميادين پل ها و روشــنايی 
آنها، رسيدگی به وضعيت پل های عابر پياده 
و رنگ آميزی تابلوی اسامی خيابان ها، رفع 
نواقص آبخوری ها و رنگ آميزی ايستگاه های 

اتوبوس در دست اقدام است. 

معاون خدمات شهری شهردار اصفهان خبر داد:

شهر تکانی با ۲۸00 نیروی خدمات شهری
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دیدگاه     

 سلماني، معاون وزير اقتصاد درخصوص درخواست ضامن از متقاضيان وام خرد بانکي 
گفت: روند پرداخت تسهيلات خرد تا سقف 100 ميليون تومان به اقشار كارمندي و 
بازنشستگان تسهيل شده و طي يك ماه اخير فقط 100 هزار فقره از اين تسهيلات 
پرداخت شده است. او ادامه داد: هيچ مدير بانکي حق ندارد بابت وام هاي خرد از كارمندان 
يا بازنشستگان ضامن بخواهد و اگر مديري در اين حوزه از دستورالعمل وزارت اقتصاد و 

دارايي سرپيچي كند، بركنار مي شود.

هیچ مدیر بانکی  حق ندارد ضامن بخواهد
حجت الله عبدالملکی، وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعی با تاكيد بر اينکه اين وزارتخانه مسوول 
تعيين دستمزد كارگران نيست، گفت: محاسباتی با همکاری وزارت اقتصاد و مركز آمار 
درخصوص شاخص های اقتصادی و معيشت انجام شده، اما هنوز جمع بندی نهايی انجام 
نشده است. او ادامه  داد: هنوز مذاكرات بين دو گروه جامعه كارگری و كارآفرينی ادامه دارد 
و جلسه های تعيين دستمزد برگزار می شود. وزير كار تاكيد كرد: جلسه های متعددی با 
حضور نمايندگان دولت از نهادهای مختلف، جامعه كارگری و كارآفرينان برگزار شده است.

تعیین دستمزد کارگران جمع بندی نهایی نشد

جنگ و صلح 
بازارها

اقتصاد ایران در هفته ای که گذشت؛

 نوسان: سعید لیلاز گفت:  ایجاد ارز ۴۲۰۰ توماني اشتباه بزرگ و 
تداوم آن اشتباه بزرگ تر اســت. این کارشناس اقتصادي با بیان 
اینکه بیش از ۷۰ درصد تخصیص ارز ۴۲۰۰ توماني نصیب دلال ها 
و میلیاردرها شــده اســت، گفت: با اختصاص ارز ترجیحي، ابر 
میلیاردرها را ایجاد کرده ایم که این مســاله هم به لحاظ حقوقي، 
شکلي و محتوایي داراي اشکال و هم با شعار مجلس در مخالفت 
با رانت خواري مغایرت دارد. او افزود: باید بپذیریم، ایجاد ارز ۴۲۰۰ 
توماني یک اشتباه بزرگ بود و ادامه آن، اشتباه بزرگ تر است.آنچه 
می خوانید برخی از برجسته ترین نکاتی است که در هفته قبل 

اقتصاد ایران را به خود معطوف کرد؛

"دستوردرماني" در بازار خودرو
رييسي سرزده به انبار و خط توليد ايران خودرو رفت تا به آنها دستوراتي براي 
بسامان كردن وضعيت بازار خودرو بدهد و در جريان مشکلات و مسائل اين 
شركت قرار گيرد. اگرچه كه با توجه به شکست انواع و اقسام فرمول هاي ارايه 
براي كاهش قيمت در بازار خودرو، رييسي سراغ راهکار هميشگي اش، دادن 
دستور رفته، اما به نظر نمي رسد اين دستورات نيز بتواند دردي از بازار به هم 
ريخته خودرو دوا كند آن هم در شرايطي كه تلاش دوم مجلس براي آزادسازي 
واردات خودروي سواري نتيجه بخش نبوده و انحصار در اين بازار ادامه دار خواهد 
بود. رييس جمهور در اين بازديد به حجم خودروهاي دپو شده در پاركينگ 
اشاره و دستورهايي براي ترخيص آنها صادر كرد. از زمان حضور رييس جمهور 
در ساختمان پاستور تا روزي كه او به صورت سرزده به ايران خودرو رفت، 

قيمت خودرو در بازار بين 10 تا 50درصد افزايش داشته است. 

مالیات خانه های خالی در بن بست
به نظر مي رسد ماليات بر خانه هاي خالي به بن بست رسيده باشد؛ اين را 
مي توان از پرداخت ماليات تنها ۶0 نفر از دارندگان ملك خالي فهميد؛ 
تحليل  و  طراحي  دفتر  مديركل  رحيمي،  جهانگير  گفته هاي  براساس 
خالي  واحد مسکوني  هزار  »از 5۶۸  ماليات  سازمان  مالياتي  فرآيند هاي 
شناسايي شده از سوي وزارت راه و شهرسازي، بين 50 تا ۶0 مالك ماليات 
خود را پرداخت كرده اند.« اين طرح كه از ابتدا براي بسامان كردن بازار 
مسکن ارايه شده بود، قرار بود با اجبار و به كارگيري ابزار ماليات باعث شود 
كه مالکان خانه هاي خالي، ملك هاي خود را به بازار عرضه كنند تا قيمت ها 
در اين بازار به ثبات برسد. پيش تر پيش بيني شده بود كه سه ميليون و 500 
هزار خانه خالي در كشور وجود دارد كه 500 هزار واحد آن تنها در تهران 
وجود دارد. به باور كارشناسان خالي گذاشتن خانه در هر كشور، نشاني از 
نبود آينده روشن اقتصادي است. در واقع افراد ترجيح مي دهند كالاي خود را 
بدون استفاده و حتي با وجود احتمال اتخاذ سياست هاي تنبيهي خالي نگه 

مي دارند چون مي دانند در آينده قيمت اين كالا افزايشي خواهد بود. 

زیرساخت حذف  ارز ۴۲۰۰ توماني فراهم شود
جبار كوچکي نژاد، عضو كميسيون برنامه و بودجه مجلس در خصوص حذف 
ارز دولتي گفت: دولت هنوز به صورت شفاف به ما اعلام نکرده است كه بعد 
از حذف ارز ترجيحي، چه برنامه هايي براي حمايت از مردم دارد.در صورتي 
كه ارز 4200 توماني حذف شود، دولت بايد بگويد كه مي خواهد به چه نحوي 
پولي را كه از اين طريق به دست مي آورد، هزينه كند.او ادامه داد: معمولا 
دولتمردان مي گويند كه با حذف ارز 4200 توماني باز هم يکسري برنامه هاي 
حمايتي را در دستور كار دارند، اما هنوز سازوكار آن را به صورت شفاف به 
مجلس اعلام نکردند.دولت يا بايد يارانه بيشتري براي تامين كالاهاي اساسي 
تخصيص دهد يا آنکه بايد ميزان يارانه نقدي در سال آينده افزايش پيدا كند.

ترویج فرهنگ قرض الحسنه  در نظام بانکي
رييس كل بانك مركزي با اشاره به راه اندازي سامانه برخط بازار متشکل 
ارزي گفت: اين سامانه در مرحله اول مختص تامين ارز مسافرتي است و 
در حال حاضر اين سامانه فقط براي ارايه ارز به مسافران طراحي شده و در 
آينده نزديك با برقراري ارتباط با وزارتخانه هاي ديگر براي كليه متقاضيان ارز، 
دسترسي و خدمات ايجاد خواهد خواهد شد. صالح آبادي ثبات و آرامش در 
بازار ارز را در گرو درآمدها و عرضه مناسب ارز در كشور دانست و خاطرنشان 
كرد: بازار متشکل ارزي با رشد 20۷ درصدي در امسال به رقم يك ميليارد و 
۶20 ميليون دلاري در معاملات خود رسيد. او افزود: ارزش تجارت خارجي 
نيز با رشد 3۸ درصدي نسبت به سال گذشته به ۹0 ميليارد دلار رسيد و در 
سامانه نيما نيز بيش از 2۶ ميليارد دلار عرضه به ثبت رسانديم كه در مجموع 
۶۶ درصد نسبت به سال گذشته رشد داشته است؛ بر همين اساس نسبت به 

پايداري و بهبود شاخص هاي اقتصادي در سال آتي اميدواريم.

تورم؛ عامل گسترش فقر در کشور
احمد ميدری، معاون سابق وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعی با بيان اينکه 
مهم ترين عاملی كه به فقر در كشور دامن می زند تورم است، گفت: در كشور 
4درصد مردم فقر شديد و در شهر تهران 40درصد مردم فقر مسکن دارند. 
معاون سابق وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعی با بيان اينکه مهم ترين مساله ای 
كه به فقر در كشور دامن زده بحث تورم است، افزود: در سال هايی كه با تورم 
شديد روبه رو بوديم جمعيت زيادی زير خط فقر قرار گرفتند. اين كارشناس 
اقتصادی با اشاره به اينکه براساس سياست های توزيعی دولت، جمعيت زير 
فقر تغيير می كند، گفت: بسياری از كشور ها درآمد سرانه بيشتر از ايران 
دارند، اما جمعيت زير خط فقر آنها از كشورمان بيشتر است و برخی كشور ها 
درآمد سرانه كمتر، اما جمعيت زير خط فقر كمتری در مقايسه با ايران دارند.

ادامه اشتباه بزرگ

مركز آمار گزارش داده بود كه ميزان تورم 
بهمن ماه دهك اول جامعه 44 و تورم دهك 
دهم به عنوان برخوردارترين دهك كشور 
حدود 40.5 درصد است؛ كه نشان مي دهد 
برآيند كلي سياستگذاري اقتصادي در جامعه 
تا بهمن ماه سال جاري به گونه اي بوده كه 
كم درآمد  دهك هاي  را  آسيب  بيشترين 
كوچك تر  معيشتي شان  سفره  ديده اند؛ 
شده و تورم بيشتري را تحمل كرده اند.  از 
سوي ديگر داده هاي رسمي نشان مي دهد 
كه بازه نرخ تورم سالانه استان هاي كشور 
از 3۷.۸ تا 4۹.2 درصد بوده كه كهگيلويه 
و بويراحمد و قم استان هاي با بالاترين و 
كمترين تورم در بهمن ماه لقب گرفتند. 
اگرچه برخي كارشناسان پيش بيني كرده اند 
در صورت تداوم روند نزولي تورم در ماه هاي 
آتي، فاصله تورمي ميان دهك اول و دهم 
نيز كاهش مي يابد.  اما آيا كاهش تورم الزاما 
به معناي تقويت قدرت خريد از دست رفته 
دهك هاي ابتدايي است و در صورت رسيدن 
تورم به كمتر از 40 درصد آيا دهك هاي اول و 
دوم نيز مي توانند برنج كيلويي ۸0 يا ۹0 هزار 
توماني را خريداري كنند؟ آيا مخاطراتي 
كه از بودجه 1401 به اقتصاد وارد مي شود، 
اجازه كاهش فاصله تورمي دهك هاي كشور 

را مي دهد؟

در بهمن ماه چه بر سر سفره ها آمد؟
نرخ تورم سالانه در بهمن ماه 41.4 درصد 

گزارش شد؛ در اين ماه نرخ تورم سالانه 
كه  بود  درصد   53.۷ خوراكي  كالاهاي 
كاهشي حدود 2.3 درصدي نسبت به دي ماه 
سال جاري داشت. روغن ها و چربي، ماهي ها 
و شير و پنير و تخم مرغ بيشترين تورم سالانه 
در ماه گذشته را با ۶۹.5، ۶5.1 و ۶4.2 درصد 
به نام خود ثبت كردند. اعداد بالاي ۶0 درصد 
در حالي براي اين گروه از كالاها ثبت شد كه 
بارها نسبت به كاهش مصرف شان هشدار 
داده شده بود.  با وجود كاهش تورم سالانه 
اما نرخ تورم ماهانه كالاهاي خوراكي حدود 
3.۹ درصد گزارش شد كه 2.2 درصد بيشتر 
از نرخ تورم ماهانه در دي ماه بود. نان و غلات 
و سبزيجات با تغيير ماهانه ۷.۶ و ۹.3 درصد 
سهم بيشتري در بالا رفتن تورم ماهانه 

كالاهاي خوراكي داشته اند. 

چه بر استان ها گذشت؟
تازه ترين گزارش مركز آمار از تورم سالانه در 
استان ها نشان مي دهد كه 24 استان، تورمي 
بالاتر از 41.4 درصد كل كشور دارند؛ بدان 
معناست كه نسبت به ميانگين كشوري فشار 
بيشتري را از جانب تورم و افزايش قيمت ها 
تحمل مي كنند. نرخ تورم شهري كشور 
در ماه مورد بررسي 40.۸ درصد بود كه 
شهرنشينان 23 استان نرخ تورم بالاتري را 
تجربه كردند. از سوي ديگر نرخ تورم سالانه 
روستايي نيز 44.2 درصد بود كه روستاييان 
21 استان نرخ تورم بالاتري داشتند. برآيند 

آنچه در مناطق روستايي و شهري مي گذرد، 
نشان مي دهد كه مناطق كم برخوردارتر 
تورم بالاتري را تجربه كرده اند و از اين حيث 
شايد بتوان گفت كه در آينده و در صورتي 
كه روند قيمت ها و گراني اقلام )و نه تورم( به 
همين صورت باقي بماند، چه بسا مشکلات 
شديد تغذيه اي براي ساكنانش ايجاد شود.  
استان هاي كهگيلويه و بويراحمد، البرز و 
فارس بيشترين تورم سالانه خوراكي ها را به 
ترتيب با ارقام 5۹.۶، 5۸.۸ و 5۷.۶ درصد به 

خود اختصاص دادند. 
به صورت كلي 13 استان تورم خوراكي 
بالاتر از 54.2 درصد كشوري داشته اند و 
مابقي كه زير تورم متوسط كشور بودند نيز 
وضعيت خوبي ندارند و بيشترين فاصله 
استان ها  در  خوراكي  كالاهاي  تورمي 
درصد   ۷.4 حدود  كشوري  ميانگين  با 
است.  در خصوص تورم سالانه كالاهاي 
غيرخوراكي نيز استان هاي ايلام با 43.۹ 
درصد و كهگيلويه و بويراحمد با 42.3 درصد 
بيشترين بار تورمي را متحمل مي شوند. 
شايد بتوان ادعا كرد كه مسکن و اجاره و 
بهداشت و درمان مهم ترين زيرگروه هاي 
كالاهاي غيرخوراكي است كه در بهمن ماه 
تورم سالانه به ترتيب 2۶.۹ و 3۹.4 درصد 
داشته اند؛ بيشترين تورم در بخش مسکن 
و اجاره به استان گيلان با 34.۸ درصد و در 
بخش بهداشت و درمان نيز به كرمان با تورم 
سالانه 52.۸ درصدي اختصاص داشت.  از 

سه سال پيش، وضعيت در بازار كالاهاي 
خوراكي و غيرخوراكي نيز نوساني بوده؛ به 
عنوان مثال قيمت يك كيلو برنج و گوشت 
گوسفندي به ترتيب حدود 13 هزار و ۷00 
و 4۸ هزار و 500 تومان بود كه در بهمن 
سال جاري به حدود ۹0 هزار تومان و 1۹0 
هزار تومان رسيد. بسياري از كارشناسان بر 
اين باورند با تداوم روند فعلي، افراد خاصي 
مي توانند در بازار خوراكي ها متقاضي خريد 
محصولات باشند و چه بسا طيف وسيعي 
از خانوارهاي دهك هاي ابتدايي، به زودي 
از صف خريد محصولات پروتئيني به طور 

كامل حذف شوند. 

میوه را دانه اي مي خرند
لبنیات هم نمي خورند

از 120  بيش  لبنيات  اخير  يك سال  در 
از  تقريبا  و  داشته  قيمت  افزايش  درصد 
سفره معيشتي خانوارهاي كم درآمد حذف 
شده است. البته كه برخي مسوولان علت 
اين گراني ها را »بالا رفتن قيمت نهاده ها« 
مي دانند و از اين گله دارند كه نهاده هاي 
وارد شده به كشور با ارز 4200 توماني، با اين 
قيمت به دست دامداران نمي رسد و در نتيجه 
قيمت محصولات لبني نيز بالا مي رود اگرچه 
تغيير قيمت نهاده ها از »گمرک تا دامداري« 
موضوع جديدي نيست و بارها به آن اشاره 

شده است. 
در  لبني  محصولات  مصرف  ميزان 
فاصل  حد  در  نيز  پردرآمد  خانوارهاي 
سال هاي ۹5 تا ۹۹ روند كاهشي به خود 
گرفته است.  مطابق با آخرين گزارش مركز 
آمار ايران درباره ميزان مصرف لبنيات در 
حد فاصل سال هاي ۹5 تا ۹۹ نسبت مصرف 
خانواده هاي شهري  در  لبني  محصولات 
و روستايي كاهش چشم گيري پيدا كرده 
است. در سال ۹5 يك خانوار شهري پردرآمد 
5 برابر يك خانوار كم درآمد لبنيات مصرف 
مي كرد، اين در حالي است كه اين ميزان 
مصرف در سال ۹۹ به 3.۷ رسيده است. اين 
سخن به اين معناست كه در اين سال ها 1.3 
برابر كاهش مصرف لبنيات در خانوارهاي 
پردرآمد شهري داشتيم. اين در حالي است 
در خانوارهاي  لبنيات  ميزان مصرف  كه 
روستايي نيز سير نزولي پيدا كرده است. 
اين نسبت در مناطق روستايي از ۸.5 برابر 
در سال ۹5 به ۶.2 برابر كاهش يافته است و 
خانوارهاي روستايي پردرآمد نيز نسبت به 
دهك يك روستايي 2.3 برابر كاهش مصرف 
داشته اند. در حالي كه جامعه روستايي جزو 
توليدكنندگان محصولات لبني محسوب 
مي شوند، اما كاهش مصرف در بين آنها 
نيز ملموس  شده است.  گراني محدود به 
واردات  نيازمند  كه  نمي شود  كالاهايي 
نهاده هاي دامي اند؛ ميوه هاي توليد داخل نيز 
گران شده اند به گونه اي كه تقاضا براي شان 

»دانه اي« شده است. 

دوراهی تورم و رکود

 نوســان:بازارها نه تنهــا در 
اقتصاد ایران کــه در اقتصاد 
جهانی نیز ایــن روزها حالت 
صفر و یک به خــود گرفته اند. 
واســطه  به  جهانی  بازارهای 
حمله روســیه به اوکراین، در 
هراس از وقــوع جنگ یا پایان 
تهاجم فعلی روسیه یک روز را 
با تابلوی سبز و یک روز دیگر را 
در دامنه منفی و با تابلو قرمز به 

پایان می رسانند. 
 تقريبــا از دو هفته قبل كــه بايدن از 
نيت حمله روســيه بــه اوكراين خبر 
داد بازارها به حالت » جنگ و صلح «  
درآمده اند. در حالت جنگی با جهش 
قيمت همراه می شــوند و طلا نيز در 
اين مســير نفت را همراهی می كند 
و در حالت صلح اما با كم رنگ شــدن 
ريســك جنگ شــاهد افت قيمت ها 

هستيم. 
حالا البته حالت ســومی در بازارهای 
جهانی مشاهده می شــود كه نشان از 
جنگ ســرد غرب عليه روسيه دارد. 
به اين واسطه كشورهای غربی از ابزار 
تحريم بــرای ضربه زدن بــه اقتصاد 
روسيه اســتفاده می كنند. شايد غول 
مرحله آخر اين تحريم ها قطع ارتباط 
بانك های روســی با شــبکه جهانی 

سوئيفت باشد. 
در سايه چنين ريسك سيستماتيکی 
نوسان سنگين بازارها طبيعی به نظر 
می رســد و احتمال ادامه اين نوسان 
و حتی تشــديد اين نوســان عجيب 
نيســت. در لحظه تنظيم اين گزارش 
نفت دوباره به 100 دلار رســيده و هر 
اونس طلای جهانی به ســطح 1۹0۸ 

دلار رسيده است. 
در اخبــار آمــده كه روبل با ســقوط 
سنگين يك ركورد تاريخی را به ثبت 
رســانده اســت. نرخ دلار به روبل به 

حدود 120 رسيده است. 
سقوط 30 درصدی روبل شايد يادآور 
ريزش های سنگين  ارزش  ساير ارزها 
مانند ريال ايران باشــد. اين ســوال 
مطرح می شود كه موج تحريم ها عليه 
روسيه، آيا می تواند به خروج سرمايه 
و احتمالا آسيب به ساختار اقتصادی 
اين كشور منجر شود و تضعيف بيشتر 
ارزش روبل را رقم بزنــد؟ ارزش ريال 
نيز پــس از اعمال تحريم ها ســقوط 
سنگينی را به ثبت رســاند و حالا نيز 
در انتظار نتيجه برجام است. به عقيده 
كارشناســان حتی احتمال ســقوط 
دوباره ارزش ريال با احتمال انتشــار 
اخبار بد از برجام وجود دارد. گزارش 
» آيــا دلار 30 هــزار تومانی ممکن 
است؟ «  به اين موضوع پرداخته است.  
در بازارهای مالی ايران نيز همان طور 
كه اشــاره شــد وضعيت صفر و يکی 
مشاهده می شــود. وقوع برجام ادامه 
افت دلار و صعود برخی از سهام را در 
بورس تهران می تواند رقم بزند. اخبار 
بد از برجام می تواند به جهش قيمت 
دلار و واكنش متفــاوت بورس تهران 

ختم شود. 
اين موضوع در خصوص ســاير موارد 
نيز مشــاهده می شــود. در خصوص 
حذف دلار 4200 نيز اعلام رســمی 
حذف ارز ترجيحی و اطمينان از اين 
موضوع ممکن است تقاضا برای برخی 
از گروه ها را افزايــش دهد و در حالت 
ديگر ادامه سياست 4200 سيگنالی 
تورمی به بازارهــا می دهد و می تواند 

محرک نرخ دلار باشد.

با  از آن است که در بهمن ماه نرخ تورم  آخرین گزارش تورمي منتشره در سال ۱۴۰۰ حاکي 
کاهشي یک درصدي به ۴۱.۴ درصد و تورم ماهانه و نقطه اي نیز با افت هایي کم رمق به ۲.۱ 
و 3۵.۴ درصد رسیدند. این افت و خیزها در یک سال اخیر جزیي از گزارش هاي ماهانه تورم بوده اما سمت 
و سوي کلي تورم، افزایشي است. این را مي توان از تغییر قیمت اقلام خوراکي و غیرخوراکي و افت تقاضاي 
آنها مشاهده کرد. کاهش تقاضا براي برخي کالاهاي خوراکي که جزو کالاي اساسي نیز محسوب مي شوند، به 
نگراني ها در خصوص میزان مصرف در ماه ها و فصول آتي افزوده، به خصوص آنکه قرار است ارز دولتي نیز حذف 

شود و کالاهاي اساسي از سال آتي با قیمت ارز آزاد در کشور عرضه شوند.  

هفته نامه نوسان
گروه اقتصاد

آیا کاهش تورم، به تقویت قدرت خرید از دست رفته دهک هاي ابتدایي کمک می کند؟

 نوســان : تورم ماهانه كالاهاي خوراكي 
و آشــاميدني در بهمن ماه سال جاري 3.۹ 
درصد گزارش شده بود؛ با استناد به داده هاي 
مركز آمــار در مــاه مورد بررســي برخي 
كالاهاي اساسي مانند برنج خارجي و ايراني 
درجه يك، گوشت گوســفند، شکر و قند 
افزايش هاي بيشتر از 3.۹ درصد داشته اند. 
اگرچه بيشترين تغيير ماهانه قيمتي براي 
كالاهاي ســيب زميني بــا 2۶.1 درصد، 
بادمجان با 1۹.2 درصد و برنج ايراني با 1۸.2 
درصد بوده است. با استناد به آنچه مركز آمار 

منتشر كرده هزينه تمام شده سبد ماهانه 
يك خانواده چهارنفري شــامل: »10 كيلو 
برنج، يك كيلو گوشت گوساله، گوسفند و 
مرغ، يك شانه تخم مرغ، پنير، ماست، شير، 
كره، رب گوجه فرنگي، حبوبــات، روغن، 
شــکر، چاي و قند« حدود يك ميليون و 
500 هزار تومان بود؛ 3۶ درصد از دريافتي 
يك كارگر با سابقه كار. اين در حالي است 
كه همين سبد مصرفي در بهمن ماه سال 
۹۹ حدود ۹۸0 هزار تومــان بود؛ به فاصله 
يك سال 54 درصد به هزينه هاي مصرفي 

كالاهاي خوراكي خانواده ها افزوده شــده 
اســت. البته كه افزايش قيمت ها در ساير 
گروه كالايي مانند مسکن و اجاره، بهداشت 
و درمان، آموزش و تفريح نيز باعث شــده 
فشار بر خانواده ها شدت يابد. تورم كالاهاي 
خوراكي در بهمن ماه سال جاري به گونه اي 
بوده كه قيمت برخي از آنها با يارانه چند ماه 
برابري مي كرد؛ به عنوان مثال براي خريد ده 
كيلو برنج درجه يك ايراني يارانه 14 ماه و هر 
يك كيلو چاي نيز دو و نيم ماه يارانه نقدي 

نياز است. 

براساس گزارش مرکز آمار اعلام شد:

سفره خانواده ها چه تغییري کرد؟

نرخ تورم در بهمن ماه با کاهش یك درصدي به 41.4 درصد رسید:
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ابوالحسن خليلي، رييس هيات مديره انجمن صنفي روغن نباتي ايران، درخصوص 
تاثير جنگ روسيه و اوكراين گفت: اوكراين يکي از اصلي ترين تامين كنندگان روغن 
آفتاب گردان ايران محسوب مي شود اما وقوع جنگ در اين كشور براي ما چالشي در اين 
زمينه ايجاد نخواهد كرد، چراكه مي توان اين نياز را از ديگر كشورها تهيه و تامين كرد.  
وي افزود: در حال حاضر قيمت  جهاني دانه هاي روغني و ساير غلات افزايش پيدا كرده 
كه اين مساله تنها بازار ما را با چالش مواجه نخواهد كرد و يك موضوع جهاني است.

محمد مخبر، معاون اول رييس جمهور تصويبنامه هيات وزيران درخصوص مجاز بودن شركت 
راه آهن جمهوري اسلامي ايران براي احداث راه آهن شلمچه-بصره و نيز ساخت پل ريلي 
روي رودخانه اروند راه به وزراي راه، اقتصادي، خارجه و دفاع و رييس سازمان برنامه و بودجه 
ابلاغ كرد. براساس اين تصويبنامه شركت هاي راه آهن ايران و عراق مجاز به تاسيس شركت 
مشترک با هماهنگي معاونت حقوقي رياست جمهوري هستند. براساس مصوبه هيات دولت 
ابلاغي به وزارت راه، شركت راه آهن ايران مسوول احداث خط آهن شلمچه-بصره شناخته شد.

انجمن  نوســان:نایب رئیس   
تولیدکنندگان و صادرکنندگان 
طلا و جواهر و نقره و سنگ های 
قیمتی اســتان اصفهان گفت: 
در ســال ۱3۹۱ از اصفهــان 
۹۰۰ میلیــون دلار صــادرات 
طلا داشــتیم، اما متأسفانه با 
وجود  که  کج ســلیقگی هایی 
داشــت صادرات این محصول 
با دســتورالعمل از سوی بانک 

مرکزی محدود شد.
محمدرضا خسروی با اشــاره به اينکه 
نمايشــگاه طلا و جواهر به ويژه در شهر 
اصفهان كه قطب توليد طلای كشــور 
است، بســيار اهميت دارد و كمی دچار 
بی مهــری قــرار گرفته اســت، اظهار 
كرد: در دو سال گذشــته باوجود كرونا 
نمايشگاه طلا و جواهر را برگزار كرديم، 
اما آن طور كه می خواستيم نشد، امسال 
در انجمن و هيئت مديره همت را بر اين 
گذاشتيم كه بهترين نمايشگاه سال های 
گذشــته در ايران را برگزار كنيم، البته 
حتی خود هم صنفی های مــا هنوز به 
آن باور نرســيده اند كه نمايشــگاه چه 
اهميتــی در ارتقای توليد صــادرات و 
بهتر شــدن صنعت ما دارد. وی با بيان 
اينکه نمايشــگاه جايگاهی اســت كه 
همه می توانند اجناســی كــه دارند را 
معرفی كــرده و در معرض ديد بگذراند، 
افزود: در ســال 13۹1 استان اصفهان 
۹00 ميليون دلار صادرات داشــت، اما 
متأسفانه با كج سليقگی هايی كه وجود 
داشــت صادرات با دســتورالعمل های 
بانك مركزی برای ما محدود شد، اما با 
جلسات متعددی كه داشته ايم اميدواريم 
تحريم ها برداشته شود و به جايگاه اصلی 

خود بازگرديم.
خسروی افزود: به عنوان رئيس انجمن 
وظيفه خود می دانم اگــر بايد تك تك 
كارگاه هــا را در بزنــم و از آنها خواهش 
كنم در نمايشگاه شركت كنند، اين كار 
را انجام خواهم داد. همچنين نمايشگاه 
اصفهان بايد بســيار زيباتر و باشکوه تر 
از نمايشــگاه تهران برگزار شــود و اين 
مســتلزم همدلی بين اتحاديه و صنف 
طلا و جواهــر و انجمن طلا اســت كه 
خوشــبختانه در اصفهان وجــود دارد. 
وی با اشاره به اينکه در نمايشگاه تهران 
1100 متر از نمايشگاه از 4 هزار متری 
متعلق به اصفهانی ها بود، گفت: موضوع 
ديگر اينکه ميز طلا را از تهران به اصفهان 
منتقل كرده ايم و در كنار اين نمايشگاه 
قطعاً ميز كشوری طلا را با حضور روسای 
اتحاديه های كل كشور و با بررسی مسائل 
روز و دغدغه های مهــم صنعت طلا از 

پتانسيل آن ها استفاده خواهيم كرد.

مجيد عشقی رييس سازمان بورس پيش تر 
در بهمن ماه امســال اعلام كــرده بود كه 
دست كم تا دو ماه آينده تغييراتی در دامنه 
نوسان ايجاد خواهد شد. گمانه زنی ها ناظر 
بر آن بود كه احتمالا سازمان بورس درصدد 
اســت دامنه نوســان را به صورت تدريجی 
افزايش دهد تا در ميان مدت به حذف دامنه- 
دست كم در برخی نمادها- منجر شود. اگر 
چه هنوز نشــانه ای از عمل به وعده تغيير 
ديده نشده اما حالا ميثم فدايی مديرعامل 
فرابورس حذف دامنه نوسان را منتفی اعلام 
كرده و از احتمال اعمال دامنه نوســان پويا 
خبر داده است. اميرعلی اميرباقری تحليلگر 
بازار سرمايه در گفت و گو با »جهان صنعت« بر 
كارآيی دامنه نوسان پويا در بازار سهام تاكيد 
می كند اما در عين حال عنوان می كند بهتر 
است بيش از بحث های كنترلگری در بازار، به 
سمت بازار دوطرفه حركت كنيم تا قيمت ها 

به خودی خود واقعی شوند.
عموم صاحب نظران بازار سرمايه بر اين باورند 
كه دامنه نوسان يکی از عوامل مهم و اثرگذار 
بر قفل شدن ســهم ها و ركود معاملاتی در 
بازار سهام اســت. بر اين مبنا گفته می شود 
در صورتی كه دامنه نوسان قيمت سهام در 
بازه های بيشتری در نظر گرفته و يا در برخی 
نمادها حذف شده بود، بازار اصلاح خود را در 
زمان كوتاه تری انجام داده و به سرعت به مدار 

تعادل بازمی گشت. 

گروگان گیری سهامداران
برخــی اهالی بــازار ســرمايه بــا نگاهی 

مبالغه آميزتــر، در ايــن بــاره از عبــارت 
گروگان گيری ســهامداران هم اســتفاده 
می كنند و بر اين باورند كه دامنه نوسان اجازه 
خروج ســرمايه گذاران از برخی سهم ها را 
نمی دهد. با اين حال اما گفته می شود در بازار 
سهام ايران كه بخش بزرگی از سرمايه گذاران 
آن را افرادی غيرحرفه ای و تازه وارد تشکيل 
می دهند كه در بهترين حالت دو سال است 
تجربه معاملات بازار سهام را داشته اند، حذف 
دامنه نوسان می تواند زيان های هنگفتی را به 

بار آورد و سهامداران را متضرر كند. 
در اين ميان برخی از كارشناســان راهکار 
افزايــش تدريجی دامنه نوســان را توصيه 
می كنند. به گفته آنها افزايش دامنه نوسان با 
وجود آنکه همچنان ريسك هايی را به ويژه 
در بازارهای به شدت صعودی يا نزولی با خود 
حمل می كند، درجه نقدشوندگی سهم را 

بالا می برد. 
بر اين اساس گفته می شــود در صورتی كه 
بتوان هيجان بازار را كنترل كرد و معامله گران 
را نيز به سمت دادوستدهای منطقی و به دور 
از هيجان ســوق داد، افزايش دامنه نوسان 
می تواند پتانسيل نقدشوندگی بازار را بالفعل 
كند. در همين حال برخی از كارشناســان 
افزايش يا حذف دامنه نوســان را در برخی 
نمادها توصيه می كنند و بــر اين باورند كه 
اين اقدام بايد به صــورت تدريجی به همه 
بازار تعميم داده شــود. در اين ميــان اما از 
دامنه نوسان پويا يا دايناميك هم برای بهبود 
وضعيت بازار سهام و رونق افزايش جذابيت 
معاملات به جای حذف يــا افزايش دامنه 

نوسان ايستا يا استاتيك نام برده می شود. به 
گفته كارشناســان، در صورت اجرای دامنه 
نوسان پويا، پديده صف نشينی از ميان خواهد 
رفت. گفته می شود اين روش در بسياری از 
بورس های پيش روی جهان نيز اعمال شده 
و نتايج مثبتی به دنبال داشته است. پيش از 
اين نيز بارها بحث اعمال دامنه نوسان پويا 
در بازار سهام ايران مطرح شده بود اما به نظر 
می رسد با توجه به تجربه های تلخ دو سال 
گذشته بازار سهام، ايجاد تغييرات در دامنه 
نوسان اين بار با رويکرد جدی تری از سوی 

سازمان بورس دنبال می شود.

مزایای دامنه نوسان پویا
اميرعلی اميرباقری تحليلگر بازار سرمايه در 
گفت و گو با »جهان صنعت« اظهار می كند: 
»هرچه بازار به كارايی نزديك تر می شــود 
قيمت گذاری توسط فعالان بازار سرمايه در 
بازار دقيق تر صورت می گيرد. در حال حاضر 
بازار ما از سطح كارايی ضعيف تا نيمه قوی 
برخوردار اســت و بنابراين اقدامات نظارتی 
برای بازار لازم اســت.« او می افزايد: »اينکه 
بخواهيم دامنه نوسان ايستا را برای تمامی 
سهم ها اعمال كنيم روشی است كه تاكنون 
به كار گرفته شده و همواره هم با انتقاداتی 
روبه رو بوده اســت. اما دامنه نوســان پويا 
دامنه ای است كه به عنوان ضريبی از برخی 
پارامترهای پايه مطرح می شــود و بسته به 
اقتضای شرايط، قيمت و كليت بازار می تواند 
تغيير كند.« اين كارشناس بازار سرمايه در 
ادامه توضيح می دهد: »يك نمونه از اعمال 

تغيير را تجربه كرده ايم كه البته نمی توانيم 
به آن دامنه نوســان پويا را اطلاق كنيم، آن 
هم زمانی بوده است كه دامنه نوسان را برای 
مدتی از پايين تا منفی دو محدود كرده بودند. 
اين يك اقدام نظارتی برای كنتــرل بازار و 
هيجان فعالان بازار بود. اما اينکه اين دست 
از تغييرات دوام داشته و محدود به برهه ای 
خاص نباشد می تواند اقدام خوبی برای بازار 

سهام باشد.«

لزوم پرهیز از اعمال سلیقه
اميرباقری موفقيت اين اقــدام را در گروی 
تشــريح كامل زوايای آن برای فعالان بازار 
می داند و عنوان می كند: »بايد برای فعالان 
بازار به طور كامل ابهام زدايی شــود تا اهالی 
بازار در اين خصــوص با جنبه های مبهمی 
روبه رو نباشــند، چراكه يکی از بحث هايی 
كه هميشــه در بازار ســرمايه مطرح بوده، 
بحث نظارت های سليقه ای بوده است.« اين 
كارشناس بازار ســرمايه می افزايد: »مطرح 
شدن نظارت های سليقه ای در بازار سرمايه 
نيز عموما به دليل عدم تشريح سياست های 
كلی نظارتی در اين بازار اســت. از همين رو 
به نظر می رسد اگر در اين مقوله ابهام زدايی 
شــود می تواند فوايــد خود را نشــان دهد 
و يك حركت آرام به سمت دامنه نوسان باز 

تلقی شود.«

پیشنیازهای افزایش دامنه نوسان
اين كارشناس بازار سرمايه در پاسخ به اين 
ســوال كه آيا بازار ســرمايه ظرفيت حذف 
دامنه نوسان را دارد يا خير، توضيح می دهد: 
»در حــال حاضر كارايی بازار پايين اســت 
بنابراين قيمت گذاری در بازار ما به ويژه در 
سهام كوچك با شــناوری اندک، می تواند 
تحت تاثير بازيگری قيمتی قــرار گيرد. بر 
همين اســاس به نظر می رسد وجود دامنه 
نوسان كماكان برای بازار سرمايه لازم است.« 
اميرباقری می افزايد: »برای باز شدن دامنه 
نوسان پيش نيازهايی وجود دارد كه از جمله 
آن می توان به حرفه ای شــدن فعالان بازار 
سرمايه اشاره كرد، چراكه روندهايی كه در 
سال ۹۸، ابتدای سال ۹۹ و پس از آن در بازار 
سرمايه شاهد بوديم، حاكی از قيمت گذاری 
برمبنای هيجان و نه تحليل های اقتصادی و 
فاندامنتال بود.« او اضافه می كند: »بنابراين 
محدوديت دامنه نوســان در شرايط فعلی 
چندان خالی از فايده نيست و به نظر می رسد 
فوايد آن از مضرات آن بيشتر باشد. هر چند 
كه هدفگذاری نهايی بايد به سمت باز شدن 
دامنه نوســان، حذف آن و حرفه ای شدن 
فعالان بازار سرمايه باشد.« اميرباقری تاكيد 
می كند: »همواره گفته ام به جای اينکه روی 
مقوله دامنه نوسان و ساير اقدامات نظارتی 
جهت كنترل بازار تاكيد شود، بهتر است كه 
بازار دوطرفه شود. در بازار دوطرفه كه امکان 
خريد و فروش و كســب ســود از معاملات 
مطرح باشد، مطمئنا قيمت گذاری ها دقيق تر 

و بازار كاراتر خواهد بود.«

واگذاری خط آهن شلمچه-بصره  به شرکت راه آهنتاثیر مناقشه اوکراین  بر بازار روغن
دورنمای اقتصاد

 گزارش

کج سلیقگی ها صادرات 
طلا را محدود کرد

 نوسان: مرتضی ایمانی راد، مدرس درس های اقتصاد و تحول می 
گوید: بازار سهام زمانی می تواند سازوکار درستی داشته باشد که 
آزادانه حرکت کند و این حرکت آزادانه ممکن است به پایین یا بالا 
رفتن شاخص بورس منجر شود. این تحلیلگر بازارهای مالی تاکید 
دارد که بازار سهام در کشور ما نیز با کمک مولفه های مهمی نظیر 
تورم و دلار می تواند در سال ۱۴۰۱ رشد کند؛ اما اگر این عوامل به 
رشد بازار سهام منجر نشوند، تنها متغیری که می تواند به رشد 
این بازار منجر شود، ایجاد خوش بینی در جامعه است.  آنچه می 

خوانیدبخشی از گفت وگوی هفته نامه تجارت فردا با اوست؛
بازار سهام به عنوان بدترين بازار سال شناخته شده است؛ به دليل اينکه بدترين 
سياست ها از سوی دولت در رابطه با آن در پيش گرفته شده است. در حالی 
كه اصلاح اين بازار با اصلاح همين سياست ها و كاهش دخالت های دولت 
امکان پذير خواهد بود. در ارتباط با اين بازار نبايد بگوييم كه دولت چه كار بايد 
بکند. درست تر اين است كه بگوييم دولت چه كارهايی نبايد بکند. دخالت 
دولت ها در بازار سهام بسيار زياد است. چگونه می شود دولتی كه بازار سهام 
برايش يك منبع سيگنال بسيار ارزشمند است، نه تنها سيگنال نگيرد، بلکه 

جهت حركت بازار سهام را هم تحت تاثير قرار دهد.
در واقع در ادبيات اقتصادی در مواجهه دولت با بازارها ما با دو پديده مواجه 
هستيم. نخست اينکه دولت بايد يکسری اقدامات را در دستور كار قرار دهد و 
انجام دهد كه آنها را انجام نمی دهد و دوم اينکه دولت بايد از انجام برخی اقدامات 
پرهيز كند اما همچنان به اين اقدامات ادامه می دهد. در رابطه با بازار سهام، مورد 
دوم اثرگذارتر و تعيين كننده تر است به اين معنا كه نيازی نيست دولت برای 
بهبود بورس كاری انجام دهد بلکه بايد از دخالت و اقدامات نسنجيده در ارتباط 

با اين بازار دست بردارد تا بازار راه درستی را دنبال كند.
سهامدارانی كه وارد بازار سهام می شوند بايد به اين واقعيت اذعان داشته باشند 
كه ممکن است شاخص بورس ريزش كند و متضرر شوند. به عبارتی هيچ گونه 
منطق اقتصادی  در رابطه با بورس وجود ندارد كه سهامداران با حمايت دولت، 
متضرر نشوند. در واقع بازار سهام زمانی می تواند سازوكار درستی داشته باشد 
كه آزادانه حركت كند و اين حركت آزادانه ممکن است به پايين يا بالا رفتن 
شاخص بورس منجر شود. بنابراين بازار سهام به طور كلی بايد از دخالت های 
دولت و بانك مركزی مستقل باشد و محدوديت های فعلی در رابطه با اين بازار 
از ميان برداشته شود. اشتباه بزرگی كه دولت سابق در مورد بازار سهام مرتکب 
شد، تبليغ رئيس جمهور و اعضای هيات دولت و شادی بيش از حد از افزايش 
شاخص بود. هم بانك مركزی و هم دولت از افزايش بی رويه شاخص سرمست 
شده بودند. به طوری كه آنها مردم را به سرمايه گذاری در اين بازار تشويق كردند 
و حالا كه مردم تمام سرمايه های خود را در اين بازار از دست داده اند، دولت 
بايد خسارت آنها را پرداخت كند. اما به طور كلی اين بده بستانی كه بين دولت 
و سهامداران در رابطه با بازار سرمايه انجام شد، خطای دولت دوازدهم بود و 
به صورت اصولی دولت نبايد خودش را متعهد به بهبود بازار سهام كند. وقتی 
بدون دخالت دولت شاخص بالا و پايين برود دولت تعهدی در جبران زيان 

سرمايه گذاران ندارد.
اشتباه بزرگ و فلسفه غلطی كه در اقتصاد ايران وجود دارد و در ميان 
اظهارنظرهای مسوولان رده بالای نظام و دولت هم ديده می شود اين است كه 
بازار سرمايه زمانی سالم است و روال درستی را طی می كند كه بازار با رشد 
شاخص همراه شود. حتی در اين راستا شاهد تغيير مقامات و مديران بورس 
از سوی دولت هستيم. اما بازار سهام تنها زمانی سازو كار درستی دارد كه آزادانه 
حركت كند. در واقع شاخص بورس بايد نوسان سنج شرايط كلی اقتصاد باشد و 
دليلی وجود ندارد كه با دخالت دولت، شاخص بالا برود. در كشورهای ديگر نيز 
روال به گونه ای است كه حركت بازار سهام به مسوولان اين آگاهی را می دهد 

كه واكنش بازار در واكنش به سياست های آنها چه بوده است.
بازار سهام در كشور ما نيز با كمك مولفه های مهمی نظير تورم و دلار می تواند 
در سال 1401 رشد كند. اما اين رشد مشروط به اين است كه افزايش نرخ تورم 

و دلار ناشی از بی ثباتی جامعه نباشد. 
در صورتی كه اين عوامل به رشد بازار سهام منجر نشوند، تنها متغيری كه 
می تواند به رشد اين بازار منجر شود، ايجاد خوش بينی در جامعه است كه در 
صورتی به وجود خواهد آمد كه آمار و ارقام خوبی از توليد ناخالص داخلی كشور 
منتشر شود. اين در حالی است كه پيش بينی می شد در سال 1400 نرخ رشد 
توليد بيش از دو تا سه درصد نباشد كه اين ميزان رشد هم برای حركت مثبت 

بازار سهام كفايت نمی كند. 

بدترین سیاست ها
برای بازار سرمایه

capital

عموم صاحب نظران بر این باورند که محدودیت دامنه نوسان یکی از عوامل اثرگذار بر قفل شدگی بازار است

دامنه نوسان قیمت سهام یکی از چالش های بزرگ معامله گران بازار سرمایه است. طی سال های اخیر 
دیدگاه های زیادی درباره کارکردهای دامنه نوسان و مزایا و معایب آن مطرح شده است؛ به تبع تفاوت 
دیدگاه ها، با تغییر روسای سازمان بورس، تغییراتی نیز در حدود دامنه نوسان ایجاد شده که پیامدهای 
مختلفی نیز داشته است. با این حال اما رکود و نزول ادامه دار بازار سرمایه عموما اصلی ترین دلیل برای مطرح شدن 
بحث دامنه نوسان در رده های مدیریتی سازمان بورس بوده است. حالا هم مدتی است به دنبال افول بازار سهام و 
رکود معاملاتی ادامه دار، بحث دامنه نوسان دوباره داغ شده و مدیران سازمان بورس از ایجاد تغییرات تدریجی در 

آن خبر می دهند.

هفته نامه نوسان

گرو ه   بازارها

کدام متغیرها می توانند به رشد بورس کنند؟؛

 نوســان:دبير كل كانون صرافان معتقد است 
كه با توجه به بســته شدن بودجه ســال آينده با 
دلار 23 هزار توماني، بعيد اســت نــرخ دلار به 
كمتر از 23 هزار تومان برســد. سعيد مجتهدي 
با بيان اينکه روند بازار ارز در ماه هاي اخير نزولي 
بوده اســت، اظهار كرد: در سه ماهه اخير، قيمت 
دلار از 30 هــزار و 500 تومــان وارد كانال 25 هزار تومان شــده و در 
صرافي ها نيز به 24 هزار تومان رسيده اســت. او منشا روند نزولي بازار 
ارز را در عواملي همچــون افزايش قيمت نفت، نتايــج اميدواركننده از 
مذاكرات وين، جدي شــدن رفع تحريم ها و نظاير آن دانســت و گفت: 
با توجه به اينکه نرخ دلار در بودجه ســال آينده 23 هزار تومان بســته 
شــده، بنابراين احتمال اينکه نرخ دلار به پايين تــر از 23 هزار تومان 

برسد، بسيار كم است.

 نوســان: ســخنگوي گمــرک درخصوص  
صــادرات به عراق اظهار داشــت: اشــتراكات 
فراوان بيــن دولت ايران و عراق باعث شــده تا 
صــادرات غيرنفتــي مــا از 145ميليون دلار 
در ســال 13۸0 بــه ۹ميليارد دلار در ســال 
۹۸ برســد و مجددا در ســال جاري نيز همين 
ميزان قابل پيش بيني اســت. او افزود: صادرات ما در سال ۸0 تقريبا 
145 ميليون دلار بود و در ســال ۸4 اولين جهــش را با يك ميليارد 
و 224ميليون دلار شاهد بوديم و در ســال هاي بعد با شيبي مناسب 
به دو ميليارد و ۷۶2ميليون دلار رســيد. سيدروح الله لطيفي تصريح 
كرد: جهش دوم در سال ۸۸ با صادرات چهار ميليارد و 5۶0 ميليون 
دلاري رخ داد و ميزان صادرات امســال ايران به عراق نيز تاكنون به 

بيش از ۸،2 ميليارد دلار رسيد.

 نوسان:  وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي مکلف شد 
ضمن دهك بندي درآمدي همه خانوارهاي يارانه بگير، 
به حذف يارانــه نقدي و طرح معيشــتي خانوارهاي 
پردرآمد اقدام كند. در نشســت علني روز گذشــته 
مجلس بررســي بخش درآمدي لايحه بودجه 1401 
و بند )الف( تبصره )14( كه مربوط به هدفمندسازي 
يارانه ها است در دستور كار قرار گرفت و به تصويب نمايندگان رسيد. براساس 
بند )ب( تبصــره 14 وزارت تعــاون، كار و رفاه اجتماعي با همکاري ســازمان 
هدفمندسازي يارانه ها و با استفاده از پايگاه اطلاعات رفاه ايرانيان مکلف است 
حداكثر ظرف سه )3( ماه پس از ابلاغ اين قانون، ضمن دهك بندي درآمدي كليه 
خانوارهاي يارانه بگير از طريق شاخص ها و اطلاعات و داده هاي متقن و ثبتي قابل 
اتکا نسبت به حذف يارانه نقدي و طرح معيشتي خانوارهاي پردرآمد اقدام نمايد، 
شناسايي و دهك بندي توسط وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي انجام مي گيرد.

  نوسان:پوريان، رييس مجمع ملي صادركنندگان 
دام، نوسان هاي قيمت گوشت را ناشي از تصميمات 
غيرمعقولانــه وزارت كشــاورزي دانســت و گفت: 
در روزهاي پايان ســال همواره ما شــاهد افزايش 
تقاضا براي خريد گوشــت بوديم اما در حال حاضر 
تقاضا براي خريد گوشت كاهش چشمگيري كرده 
است؛ اين شــرايط معلول چند عامل اســت يا بازار اشباع شــده و ميزان 
ذخيره سازي افزايش پيدا كرده اســت يا مصرف كننده پرقدرتي نداريم و 
قيمت ها با قدرت خريد آنها همخواني نــدارد. او ادامه داد: ميانگين قيمت 
دام نر ســبك كشــتاري كيلويي ۶2 هزار تومان و قيمت گوساله كشتاري 
كيلويــي 5۷ هزار تومان اســت. همچنين قيمت لاشــه گوســفندي در 
عمده فروشي كيلويي 130 هزار تومان، لاشه گوشت گوساله كيلويي 11۸ 
هزار تومان و قيمت ران گوســفندي در محدوده 1۶0 هزار تومان اســت.

پیش بیني دبیر کل کانون صرافان از نرخ دلارکاهش چشمگیر خرید گوشت توسط مردمیارانه بگیران دهك بندي مي شوندرشد صادرات ایران به عراق
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مدیران سازمان بورس از ایجاد تغییرات تدریجی در بازارسرمایه می دهند؛

رمز تحرک بازار
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محمدياســر طيب نيا مديرعامل شركت 
فولاد مباركه در حاشيه نوزدهمين همايش 
ملی تعالی سازمانی در گفت وگو با خبرنگار 
فولاد اظهار كرد: مســير تعالی يك مسير 
بی انتها است و شركت های پيشرو در اين 
عرصه بايد رشد و تعالی خود را به صورت 

مستمر ادامه دهند. 
وی افزود: فــولاد مباركه و شــركت های 
زيرمجموعه ما در همايش ملی جايزه ملی 
تعالی سازمانی حضوری چشم گير داشتند 
و پــس از ارزيابی هــای صورت گرفته در 
دريافت بسياری از جوايز اين همايش نيز 

سهيم بودند. 
مديــر عامــل شــركت فــولاد مباركه 
خاطرنشان كرد: شركت فولاد مباركه در 
اين مسير رشد و تعالی را برای خود ترسيم 
كرده تا با توليد پايــدار بتواند در مقياس 
جهانی به نقش محــوری خود در صنعت 

فولاد كشور ادامه دهد.

همواره پیشرو 
در تعالی سازمانی

فولاد مباركه در راســتای رشــد و توسعه 
پايدار برای دســت يابی به تعالی سازمانی 

هميشه پيشرو بوده  است. 
طيب نيــا با بيان ايــن مطلب ادامــه داد: 
رسيدن به جايگاه تراز جهانی يکی از اهداف 
مهم شــركت فولاد مباركه اســت و برای 
دست يابی به اين هدف ما بايد فعاليت های 
خــود را بيش از پيش توســعه دهيم و در 
اين راســتا با افزايش بهــره وری به دنبال 

سرآمدی در مقياس بين المللی هستيم. 
وی اذعان داشــت: در اين مسير به دنبال 
رقابت بــا رقبــای جهانی هســتيم و در 
ارزيابی های عملکرد شركت فولاد مباركه 
در رشــد و توســعه پايدار دائمی شركت 
برای دست يابی به تعالی سازمانی هميشه 

پيشرو بوده ايم. 
مدير عامل شــركت فــولاد مباركه بيان 
كرد: امروز در جهان شــركت های پيشرو 
به صنعت سبز توجه جدی دارند و شركت 
فولاد مباركه بــا در نظــر گرفتن همين 
سياســت، در درجه نخســت با نگاه ملی 
برنامه های توسعه خود را تعريف و به دنبال 

تحقق آن است.

رعایت الگوی ملی بنگاه داری 
برای توسعه پایدار کشور

وی عنوان كرد: در حال حاضر برنامه برخی 
از شركت ها در كشــور با گردش مالی بالا 
يك نگاه بخشــی و منطقه ای اســت اما 
شــركت فولاد مباركه تاكنون ثابت كرده 
كه نگاهش ملی و بين المللی اســت و در 
طرح های توسعه ای به وسعت ايران با نگاه 
به آمايش سرزمينی به توليد صنعت سبز و 
رعايت مسائل زيست محيطی توجه جدی 
دارد. مديرعامل شــركت فولاد مباركه در 
پايان تاكيد كرد: در راستای تحقق توسعه 
پايدار و تعالی ســازمانی شــركت فولاد 
مباركه هم اكنون 50 درصد آب مورد نياز 
خود را از طريــق بازچرخانی و جمع آوری 
پســاب های شــهری تأمين می كند و در 
دوره های مختلف سعی كرديم الگوی ملی 
بنگاه داری را در كشور برای توسعه پايدار به 

خوبی رعايت كنيم.

حفظ سطوح بالای تعالی 
از دست یابی به آن سخت تر است

محمد ناظمی هرندی، معاون تکنولوژی 
شــركت فولاد مباركه نيز در گفت وگو با 
خبرنگار فولاد با اشــاره بــه موفقيت اين 
ســازمان در كســب چهارمين تنديس 
زرين جايزه ملی تعالی ســازمانی، نگرش 
سيستمی و توسعه قابليت های سازمانی 
را رمــز موفقيت فولاد مباركه در مســير 
تعالی سازمانی دانست و اظهار كرد: از بدو 
تأسيس كارخانه با نگاهی كه مديران دوران 
ساخت و بهره برداری به اين بنگاه داشته اند، 
همواره نگرش سيســتمی در سازمان به 
عنوان يك ارزش، پشتيبانی و تقويت شده 
و اكنون به صورت يك فرهنگ در سازمان 
نهادينه شده اســت. وی با اشاره به نقش 
رهبران در ايجاد فرهنگ تعالی افزود: نقش 
اصلی در تعالی سازمان ها بر عهده رهبران 
آن سازمان هاســت و مؤلفه هايی همچون 
آينده نگری و الهام بخشــی از ابعاد اصلی 
شايستگی رهبران در سازمان های متعالی 
می باشد؛ اين رهبران سازمان هستند كه 
از طريــق ايجاد دلبســتگی در كاركنان، 
اهداف و اســتراتژی های ســازمان را در 
جهت خلق ارزش برای ذی نفعان راهبری 

و هدايت می كنند.معاون تکنولوژی شركت 
فولاد مباركه، حفظ ســطوح بالای تعالی 
را از دست يابی به آن ســخت تر دانست و 
گفت: در فولاد مباركــه از طريق طراحی 
سيســتم های مديريتی، توسعه فرهنگ 
مشاركت و حل مسأله، كار تيمی و ايجاد 
ســاختار تحول همواره تلاش شــده تا به 
حركت در مسير رشــد و تعالی خللی وارد 
نشود كه حضور در ســطوح بالای تعالی 
سازمانی طی 20 سال گذشــته نشان از 
موفقيت اين الگو است. وی با اشاره به اين 
كه در حال حاضر فولاد مباركه با رشــد و 
توسعه در حوزه های مختلف به گروهی به 
وسعت ايران تبديل شده است، گسترش 
فرهنــگ تعالــی و توســعه قابليت های 
سازمانی در سطح گروه فولاد مباركه را از 
سياســت های اصلی اين سازمان برشمرد 
و حضور 10 شركت از گروه فولاد مباركه 
در فرآيند ارزيابی ســال 1400 را ناشی از 
اين مهم دانســت. ناظمی هرندی از كليه 
كاركنان فولاد مباركــه كه نقش اصلی در 
اين موفقيت را ايفا كردند، تشکر و قدردانی 
كرد و گفت: مســير تعالی پايــان ندارد و 
اميدواريم بتوانيم به عنــوان الگوی ملی 
بنگاه داری نقش خود را در رشــد و توسعه 

صنعتی كشور به خوبی ايفا كنيم.

سنجش رویکرد سازمان ها 
با توجه به مؤلفه های متنوع

سيامك شــجاعی، مدير تضمين كيفيت 
و تعالی سازمانی شركت فولاد مباركه نيز 
در خصوص اين دســتاورد، در گفت وگو 
با خبرنگار ايراســين اظهار كرد: مدل های 
تعالی ســازمانی در دنيا متناسب با فضای 
كســب و كار به عنــوان چارچوبی برای 
ارزيابی عملکرد و سنجش ميزان موفقيت 
سازمان ها در اســتقرار سيستم های نوين 
مديريتــی، كاربردهــای روزافزونی پيدا 
كرده اند. وی افزود: ايــن مدل ها در واقع با 
ايجاد يك زبان مشترک عملکرد سازمان ها 
در كسب نتايج مورد انتظار را مورد سنجش 
قرار می دهند كه قديمی ترين مدل در دنيا 
مدل دمينگ و متعلق به كشور ژاپن است، 
مدلی كه از سال 1۹50 طراحی و اجرا شده 

است.

وی اذعان داشــت: روش ارزيابی معيارها 
مبتنی بر منطقی به نام منطق رادار طراحی 
شده كه رويکردها و نتايج سازمان را با توجه 
به مؤلفه های متنوعی مورد سنجش قرار 
می دهد و در نهايت ســطح تعالی سازمان 
با توجه به امتياز كسب شــده در بازه هزار 
امتيازی مشخص می شود. مدير تضمين 
كيفيت و تعالی ســازمانی شركت فولاد 
مباركه با اشاره به سطوح تعالی تعريف شده 
برای اين جايزه تأكيد كرد: ســطح گواهی 
تعهد به تعالی، تقديرنامه يك ستاره)امتياز 
بيش از 250(، تقديرنامه 2 ستاره)امتياز 
بيش از 300(، تقديرنامه 3 ستاره)امتياز 
بيش از 350(، تقديرنامه 4 ستاره)امتياز 
بيــش از 400(، تنديــس بلورين)امتياز 
بيش از 450(، تنديس ســيمين)امتياز 
بيش از 550(، تنديس زرين )امتياز بيش 
از ۶50( اســت. شــجاعی بيان كرد: تيم 
ارزيابی ابتدا اظهارنامه تعالی ســازمانی را 
مورد بررسی قرار داده و سپس جهت رفع 
ابهام و دريافت پاسخ سؤالات خود در محل 
شركت متقاضی حضور می يابد؛ در نهايت 
بر اســاس اجماع تيم ارزيابی امتياز نهايی 
سازمان مشخص و گزارش بازخورد شامل 
نقاط قوت و حوزه های قابل بهبود بر اساس 

معيارهای مدل به سازمان ارائه می شود.
گروه فولاد مباركه در نوزدهمين همايش 
ملی تعالی سازمانی جوايز متعددی كسب 
كرد كه ازجمله می توان به كسب تنديس 
بلورين در بخش ساخت و توليد در سطح 
سازمان های بزرگ توســط شركت فولاد 
هرمزگان اشاره كرد؛ همچنين تقديرنامه 
تعالی ســازمانی 3 ســتاره برای تعالی در 
بخــش ســاخت و توليد نيز به شــركت 
ورق خــودرو چهارمحــال و بختيــاری و 
شــركت صنعتی و معدنی فولادســنگ 
رســيد. تقديرنامه 2 ســتاره برای تعالی 
در بخش خدمات به شــركت بين المللی 
مهندسی سيستم ها و اتوماسيون)ايريسا( 
تعلق گرف؛ همچنين به شــركت صنايع 
معدنی فولاد سنگان برای تعالی در بخش 
ساخت و توليد، تقديرنامه يك ستاره و به 
شركت های فنی مهندسی فولاد مباركه 
و سرمايه گذاری توكافولاد برای تعالی در 
بخش خدمات، تقديرنامه يك ستاره اهدا 
شد. شركت های فولاد متيل، فولاد مباركه 
ســپاهان و فلز تدارک نيز گواهی تعهد به 

تعالی در بخش خدمات را دريافت كردند.
مروری بر پيشينه اين جايزه ملی

همايش تعالی سازمانی از سال 13۸2 به 
همت ســازمان مديريت صنعتی آغاز شد 
كه فولاد مباركه پيش از نيز در ســال های 
۹1، ۹3 و ۹۸ موفــق به كســب تنديس 
زرين جايزه ملی تعالی سازمانی شده بود. 
فولاد مباركه از سال 13۸2 و از نخستين 
دوره اين همايش در اين فرآيند شــركت 
كرده و موفق شده به عنوان اولين شركت 
و پس از 10 دوره حضور متوالی در ســال 
13۹1 تنديس زرين اين جايزه را دريافت 
و پس از آن در سال های ۹3 و ۹۸ موفق به 
كسب اين عنوان شود؛ در ميان شركت های 
ايرانی تنها شــركت فولاد خوزســتان در 
سال ۹۷ موفق شــده تنديس زرين جايزه 
ملی تعالی ســازمانی را كســب كند. در 
ســال 1400 نيز با حضور يك تيم ۷ نفره 
از ارزيابان جايزه به مــدت ۶ روز، ارزيابی 
برگزار و كليه رويکردهای سازمان مبتنی 
بر مدل تعالی ســازمانی مورد ارزيابی قرار 
گرفت و در نهايت فولاد مباركه موفق شد 
برای چهارمين بار، تنديــس زرين جايزه 
ملی تعالی سازمانی را دريافت كند. شركت 
فولاد اميركبير كاشــان در سال 13۹۹ و 
شــركت فولاد هرمزگان در سال 1400 از 
گروه فولاد مباركه موفق به كسب تنديس 

بلورين تعالی سازمانی شده اند.

گزارش

 یادداشت

 نوسان:سرپرســت بومی سازی و 
مهندسی قطعات فولاد هرمزگان گفت: 
صرفه جویی ارزی حاصل از بومی سازی 
فولاد هرمزگان در ۹ ماه ۱۴۰۰ بالغ بر ۶۰۰ 
هزار دلار بوده است که می توان گفت به 
نسبت سال ۱3۹۹ در بازه زمانی مشابه 

شاهد رشد 3۲۸ درصدی بوده ایم.
مهــدی رفيــع زاده، اضافــه كــرد: 
بومی ســازی قطعات از ســال ۹۸ با 
ساخت 20 مورد قطعه و تجهيز برای 
اولين بار در فولاد هرمزگان كليد خورد 
و در فرآيندهای توليد بــه كار گرفته 
شد. در ســال ۹۹ اين عدد به 25 مورد 
رســيد و با هدف گذاری انجام شــده 
در ســال ۹۹ برای 1400 پيش بينی 
ســاخت ۶0 مورد قطعه و تجهيز در 
دستور كار قرار گرفت كه خوشبختانه 
تا ۹ ماهه ســال 1400 اين شــركت 
توانســت فراتر از ايــن هدف گذاری 
حركت كرده به بومی سازی ۸2 قطعه 

و تجهيز دست يابد. 
از  حاصــل  ارزی  صرفه جويــی 
بومی ســازی ما در ۹ ماه امسال بالغ بر 
۶00 هزار دلار بوده است كه می توان 
گفت به نســبت ســال 13۹۹ در بازه 
زمانی ۹ ماه توانســته ايم رشــد 32۸ 
درصــدی را تجربه كنيم كــه قطعا 
اين رقم تا پايان ســال نيــز افزايش 

خواهد داشت.
وی با تشريح فرآيند بومی سازی در اين 
شــركت ادامه داد: روال كلی از فرآيند 
بومی سازی در فولاد هرمزگان به اين 
صورت اســت كه ما در ابتدا نسبت به 
ارزيابی ســازندگان اقدام می كنيم به 
همين منظور و با توجه به اينکه فولاد 
هرمــزگان جزئــی از هلدينگ فولاد 
مباركه اســت و اين شركت شناخت 
درســت و كاملــی از توانمندی های 
شركت های دانش بنيان دارد لذا فولاد 
هرمزگان از تجارب واحد بومی سازی 
اين شركت اســتفاده می كند و بدين 
ترتيب كه فولاد مباركه شــركت های 
سازنده را به ما معرفی می كند و ما نيز 
به منظور اطمينان اوليه از روند ساخت 
كار ارزيابی  عملکرد شركت های برتر 
سازنده را انجام داده و پس از آن نسبت 
به خريد تجهيز و قطعه اقدام می كنيم. 
در ادامه فرآيند ســاخت نيــز واحد 
بومی ســازی فولاد هرمزگان بر روند 
اجرای درســت آن قطعــه و تجهيز 
نظارت هــای لازم را انجــام می دهد. 
ما از ســال 1400 تصميم گرفتيم تا 
فرآيند بازرسی بر نحوه اجرای درست 
و صحيح پروژه از ابتدا تــا انتها را به در 
واحد بومی ســازی در اختيار بگيريم 
كه در نهايت پس از مراحل تســت و 
راه اندازی به مرحله بهره برداری برسد. 
رفيع زاده تصريح كــرد: در صورتی كه 
شركت هايی كه امکان ساخت قطعه و 
تجهيز را نداشته باشند در قالب تحقيق 
و توسعه و با كمك واحد R&D جلو 
می بريم اين فرآينــد در قالب يك كار 
تحقيقاتی اجرايی می شود، در نهايت 
يك نمونه از محصول ســاخته شده را 
مورد آزمايش قــرار داده و در صورتی 
كه امــکان بهره بــرداری از آن وجود 
داشته باشد، پيشنهاد خريد محصول 
بومی سازی شــده صادر می شود. وی 
اضافه كرد: اميد مــی رود كه در آينده 
بومی ســازی تنها به خودكفايی ختم 
نشــود و شــركت ها بتوانند پا را فراتر 
از عرصــه داخلی گذاشــته و با عرضه 
محصولات خود در جهان، برند خود را 

به دنيا معرفی كنند.

industry

معاون اقتصادی و مالی فولاد مباركه از تصويب افزايش سرمايه ۹4.54 درصدی توسط هيأت مديره 
اين شــركت خبرداد. حامدحســين ولی بيك معاون اقتصادی و مالی شــركت فولاد اظهار كرد: 
هيأت مديره شركت فولاد مباركه با افزايش سرمايه اين شــركت از مبلغ 2۹3،000،000 ميليون 
ريال به مبلغ 5۷0،000،000 ميليون ريال موافقت كرد. وی افزود: اين افزايش سرمايه از محل سود 
انباشته، به منظور تأمين بخشی از منابع مورد نياز جهت تکميل طرح های توسعه ای، خريد دارايی های 
سرمايه ای، مشاركت در افزايش سرمايه شركت های فرعی و ساير سرمايه گذاری ها در حال انجام است.

افزایش سرمایه 9۴.۵۴ درصدی فولاد مبارکه 
مديرعامل فولاد مباركه از به روزرسانی ماشين 4 ريخته گری در فرايندی كاملا بومی خبر 
داد و افزود: در ناحيه آهن سازی، ارتقای اتوماسيون مدول D و كوره های آهك سازی و در 
ناحيه فولادسازی، افزايش ارتفاع قالب ماشين شماره 4 ريخته گری صورت گرفت كه همه 
در نوع خود كارهايی بزرگ و درخور تقديرند. محمدياسر طيب نيا با بيان اينکه ماه های 
طلايی توليد پيش روی فولاد مباركه قرار دارد، افزود: پس از طی محدوديت هايی كه با آن 
روبه رو بوديم، توليد به شرايط عادی بازگشته و اميدواريم روند رو به پيشرفتی داشته باشيم.

ماه های طلایی تولید پیش روی فولاد مبارکه

تبلور بومی سازی
در فولاد هرمزگان درخشش گروه فولاد مبارکه در همایش ملی تعالی سازمانی

 نوسان :مدیرکل هماهنگی روابط عمومی های دولت با تأکید بر ضرورت روایت 
صحیح از فعالیت ها و دستاوردهای فولاد مبارکه توسط اصحاب رسانه کشور 
گفت: بازدید اقشار مختلف مردم به خصوص خبرنگاران از شرکت فولاد مبارکه 
منجر به خنثی شدن روایت های نادرست از این مجموعه بزرگ و مهم صنعتی 

خواهد شد.
به گزارش نوسان و به نقل از ايراسين، محمود قائدی مديركل هماهنگی روابط عمومی های 
دولت در حاشيه بازديد جمعی از اصحاب رسانه كشور از تصفيه خانه پساب و خطوط توليد 
شركت فولاد مباركه در گفت وگو با خبرنگار ايراسين اظهاركرد: مجموعه تصفيه خانه 
پساب شركت فولاد مباركه برای من و جمعی از همکاران من كه در اين بازديد از نزديك 
شاهد فرايندهای آن بودند دستاوردی بســيار جالب بود چراكه با توجه به جدی بودن 
چالش آب در استان اصفهان و سطح كشور، احداث چنين تصفيه خانه ای در اين مقياس 
كار بسيار بزرگی بوده و مايه افتخار است. وی افزود: علی رغم اينکه بسياری از رسانه های 
بيگانه، ضد انقلاب و دشمنان، دستاوردهای انقلاب اســلامی را آماج حملات رسانه ای 
قرار داده و معتقدند در كشور ما توسعه ای در بخش های مختلف خصوصاً صنايع اتفاق 
نيفتاده، با نگاهی بر عملکرد و دستاوردهای فولاد مباركه به عنوان مولود انقلاب اسلامی، 
متوجه خواهند شد كه چنين نبوده است؛ در فولاد مباركه بســياری از جوانان همين 
مرز و بوم شاغل شده اند و اين شــركت باعث افتخار برای انقلاب و همين جوانان است.

مديركل هماهنگی روابط عمومی های دولت خاطرنشان كرد: بازديد اقشار مختلف مردم 
خصوصاً اهالی قلم و رسانه از خطوط توليد فولاد مباركه و دستاوردهای افتخارآميز آن 
باعث می شود نسبت به روايت های نادرست در مورد اين مجموعه واكنش نشان دهند؛ 
اين مجموعه حدود يك سوم فولاد كشــور را توليد می كند و حدود 20 هزار نفر در آن 

اشتغال دارند كه پی بردن به اين موضوع حس خوبی را به هر ايرانی منتقل می كند.

دستاوردهای فولاد مبارکه 
تبلوری از عزت و افتخار ملی است

محمدجواد براتی مدير روابط عمومی  فولاد مباركه نيز در حاشيه اين بازديد در گفت وگو 
با خبرنگار ايراسين با بيان اين كه دستاوردهای فولاد مباركه تبلوری از عزت و افتخار ملی 
است، گفت: اصحاب رسانه كشور نقش به سزايی در انعکاس دستاوردهای اقتصادی و 
صنعتی كشور دارند و با اين كار می توانند علی رغم اميدآفرينی و تزريق آن به جامعه، 
حس غرور را در وجود هر ايرانی متجلی كنند. وی افزود: فولاد مباركه به عنوان مولود 
انقلاب اســلامی، همواره از ابتدای راه اندازی روند رو به رشدی داشته و پيشرفت های 
چشــم گيری را حاصل كرده كه در اين راســتا نقش بی بديلی در پيشران بودن رشد 
اقتصادی كشور ايفا كرده است. مدير روابط عمومی شركت فولاد مباركه با اشاره به تأثير 
دستاوردهای فولاد مباركه در پيشبرد اهداف اقتصادی ايران اسلامی خاطرنشان كرد: اگر 
دستاوردهای اين مجموعه به درستی روايت شوند، مطمئناً آحاد مختلف جامعه درک 
صحيح تری از چگونگی فعاليت فولاد مباركه پيدا كرده و به آن افتخار می كنند. وی اذعان 
داشت: در راستای معرفی هرچه بيشتر توانمندی ها و ظرفيت های فولاد مباركه، طی 
برنامه ريزی های صورت گرفته، زمينه بازديد گروه های مختلف مردم اعم از نخبگان، 
اساتيد و فرهيختگان دانشگاهی، دانشجويان، علما و روحانيون و…. فراهم شده تا همه 

بتوانند با فعاليت های اين مجموعه از نزديك آشنا شوند.
براتی تصريح كرد: خرسنديم كه با هماهنگی های شرايط بازديد جمعی از اصحاب رسانه 
كشور از تصفيه خانه های پساب و خطوط توليد فولاد مباركه فراهم شد و آنان توانستند 
فرصتی پيدا كنند تا در جلسه پرسش وپاســخ با حضور 2 تن از معاونين اين شركت، 
ابهامات خود از روند فعاليت اين بنگاه بزرگ اقتصادی كشور را برطرف كنند. وی در پايان 
با اشاره به مطرح شدن موج رسانه ای صنعت ستيزی و نقش دشمنان انقلاب اسلامی 
در اين امر عنوان داشت: صنعت ستيزی ريشه های مختلفی دارد كه متأسفانه برخی 
از گروه ها تعمداً و برخی ديگر بر مبنای اطلاعات غلط، در اين مســير قرار گرفته اند اما 
بايد گفت كه بهترين راه مقابله با اين موضوع، آگاهی رسانی به آحاد مختلف مردم است 
و بديهی است كه بازديد و آشنايی از نزديك با فعاليت های اين مجموعه، ذهنيت آنان را 

تغيير خواهد داد.

ضرورت روایت صحیح 
از دستاوردهای فولاد مبارکه

فولاد مبارکه تندیس زرین جایزه ملی تعالی سازمانی را از آن خود کرد؛

فولاد مبارکه با تعالی سازمانی مستمر به دنبال سرآمدی در عرصه جهانی است

شرکت فولاد مبارکه در نوزدهمین همایش ملی تعالی سازمانی، موفق شد برای چهارمین بار تندیس 
زرین جایزه ملی تعالی سازمانی را از آن خود کند. به گزارش خبرنگار فولاد، نوزدهمین همایش 
ملی تعالی سازمانی با موضوع "تعالی و نوآوری پایدار سازمانی" و با حضور جمعی از مقامات، مدیران شرکت ها و 
صاحب نظران این حوزه در مرکز همایش های سازمان مدیریت صنعتی کشور برگزار شد و سازمان های سرآمد در 
بخش های ساخت و تولید، خدمات، آموزش و عمومی پس از ارزیابی توسط کارشناسان انتخاب گردیدند که شرکت 
فولاد مبارکه توانست در بخش تولید موفق به کسب تندیس زرین جایزه ملی تعالی سازمانی شود؛ این در حالی 
است که شرکت فولاد مبارکه تنها برنده تندیس زرین جایزه ملی تعالی سازمانی در سال ۱۴۰۰ بود و این موفقیت را 

در بخش ساخت و تولید و در سطح سازمان های بزرگ این رویداد به دست آورد.

هفته نامه نوسان
گروه  صنعت

مدیرکل هماهنگی روابط عمومی های دولت تشریح کرد:

 نوسان :نائب رئیس کمیسیون صنایع مجلس گفت: تأمین ۱۰ هزار مگاوات 
برق توسط شرکت های بزرگ فولادی با همکاری وزارت نیرو، از جمله اقدامات 
زیرساختی در راســتای تامین پایدار انرژی اســت.با این اقدام تامین خود 
شرکت ها در اولویت خواهد بود و این امکان وجود دارد که مازاد آن را به دولت 

بفروشند.
حجت االاسلام حسينی كيا، نماينده مردم شريف سنقر و كليايی در اين خصوص عنوان 
كرد: برای رفع مشکلات پيش آمده در راستای تامين پايدار انرژی وزارت نيرو پای كار آمده 
و گام های مثبتی نيز برداشته شده است. سعی بر آن است تا اقدامات زيرساختی انجام 
شود كه اين چالش در بلندمدت رفع شود و در سال های آتی نيز مجدد شاهد ظهور اين 
موارد به شکل بحران برای يك حوزه نباشيم. وی افزود: تأمين 10 هزار مگاوات برق توسط 
شركت های بزرگ فولاد و همکاری وزارت نيرو يکی از اين اقدامات است. با اين اقدام تامين 
خود شركت ها در اولويت خواهد بود و اين امکان وجود دارد كه مازاد آن را به دولت بفروشند. 
نائب رئيس كميسيون صنايع مجلس تاكيد كرد: البته بايد اقدامات اثربخشی نيز در بخش 
مصارف انجام شود تا هدررفت گاز و برق به حداقل برسد كه به نظر می رسد دولت برنامه 
مدونی برای آن نداشته است. حسينی كيا خاطرنشان كرد: برای پايداری تامين انرژی نياز 
است كه بازنگری جدی در بهينه سازی صورت گيرد. يارانه برای تعويض درب و پنجره های 
قديمی و جايگزينی درب و پنجره دو جداره، وسايل گرمايشی با راندمان بالا در زمستان ها، 
مشوق هايی برای مصرف كنندگان صرفه جو و موارد اين چنينی مصارف خانگی را كاهش 

خواهد داد كه متاسفانه برای اين قبيل اقدامات خلاء قانونی وجود دارد. 

گام های مثبت فولادسازان برای تامین 
انرژی پایدار

نائب رئیس کمیسیون صنایع مجلس عنوان کرد:
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براساس قانون بودجه 1400 دولت موظف به توزيع عادلانه يارانه هاي انرژي و مديريت 
تقاضاي مصرف شده است و براساس آيين نامه هيات وزيران، مشتركان برق كه بتوانند 
مصرف شان را در چارچوب الگو كاهش دهند، مشمول پاداش مي شوند. به گفته 
كارشناسان، به ميزان 12 هزار مگاوات كمبود برق داريم، حتي اگر تحريم ها نباشد و بودجه 
آن مهيا باشد، اگر دولت بخواهد اين مقدار نيروگاه را توليد كند، بين 5 تا ۷ سال نزديك به 

10 ميليارد دلار كه بالغ بر 300 هزار ميليارد تومان مي شود، به بودجه نياز دارد.

عليرضا جعفري، سرپرست شركت عمران شهرهاي جديد ايران از تامين زمين موردنياز 
براي ساخت 400 هزار واحد )5۷درصد( نهضت ملي مسکن در شهرهاي جديد خبر داد. 
او يادآور شد: براساس دستور رستم قاسمي وزير راه و شهرسازي باقي مانده واحدهاي 
طرح ملي مسکن شامل شرايط و تسهيلات نهضت ملي مسکن مي شود. بر اين اساس 
تعهد شهرهاي جديد در احداث واحدهاي مسکوني تحت  عنوان طرح نهضت ملي 

مسکن ۷00 هزار واحد است. 

تامین ۵7 درصد زمین نهضت ملی مسکن در شهرهای جدیدپاداش مشترکان کم مصرف  چقدر است؟
 گزارش

 نوســان : شــرکت ذوب آهن اصفهان، از زمان تاسیس تاکنون 
نخســتین و بزرگ ترین کارخانه تولیدکننده فولاد ساختمانی 
محسوب می شــود. ظرفیت اولیه تولید این شرکت ۷۰۰ هزار تن 
فولاد بود که امروز این ظرفیت به حدود ســه میلیون و ۶۰۰ هزار 
تن در سال رسیده است. این واحد فولادســازی در حال حاضر 
تولیدکننده انواع مقاطع فولاد ساختمانی و صنعتی و همچنین 
تولیدکننده ریل ملی در کشور به شــمار می رود. طی دهه های 
مختلف محصولات این شــرکت به بیش از ۲3 کشور اروپایی، 

آسیایی و آفریقایی صادر شده  است.
ذوب آهن اصفهان به عنوان مادر صنعت فولاد كشور در سال های اخير گام های 
بلندی را در راستای بومی شدن برداشته كه دســتاوردهای آن نه تنها برای اين 
شركت، بلکه برای كل صنعت كشور قابل توجه است. براساس آمار وزارت صنعت، 
معدن و تجارت، در سال گذشته با بررسی 12 شركت بزرگ معدنی فلزی همچون 
ذوب آهن اصفهان، فولاد مباركه، فولاد خوزستان، فولاد خراسان، شركت ملی 
مس، شركت گل گهر، صنايع آلومينيوم و... از 524 ميليون دلار صرفه جويی ارزی 

از بخش بومی سازی، 2۷درصد آن به ذوب آهن اصفهان اختصاص يافته است.
محورهای بومی سازی در ذوب آهن

بومی سازی اين شركت در پنج محور توليد محصولات جديد، پروژه ها، قطعات، 
كمك به شــركت های مهندســی و ســاخت داخل و تدوين دانش فنی انجام 
می شود. در سال های اخير ذوب آهن اصفهان با تاسيس شركت های مهندسی 
و ساخت، گام بزرگی در مسير بومی سازی خود برداشــته است. اين شركت با 
تجهيز كارگاه های ساخت، دفاتر فنی و مهندسی در ادوار گوناگون همچون جنگ 
تحميلی و هم اكنون نيز در دوران تحريم ها، خدمات ارزشمند قابل توجهی را به 
جامعه صنعتی كشور تقديم كرده است. محور اول بومی سازی در ذوب آهن متعلق 
به توليد محصولات جديد است، به دليل تحريم ها، كشور در زمينه زيرساخت ها با 
چالش هايی روبه رو شد كه در اين راستا ذوب آهن اصفهان با توليد انواع ريل های 
مترو، راه آهن، زبانه سوزن و همچنين تيرآهن H، پروفيل های خاص معدن، انواع 
پروفيل ها ی صنعتی، كلاف های صنعتی برای توليد ابزارها و الکترود، نقش موثری 
در تامين نيازهای كشور برعهده گرفته است، از همين رو در سال 13۹۹ لوح زرين 
نوآوری محصول را برای توليد ريل زبانه سوزن به عنوان برترين محصول فولادی 

ساخت داخل از دانشگاه صنعتی شريف دريافت كرد.  
بومی سازی در بخش پروژه ها

محور دوم بومی سازی در ذوب آهن به حداكثر رساندن ساخت تجهيزات پروژه ها 
در داخل كارخانه يا داخل كشور اســت؛ نمونه موفق و بارز، ريخته گری بيلت و 
شمش يك ميليون و 200 هزار تنی است كه با آخرين فناوری روز دنيا تاسيس 
شــد و از 1۷00 تن تجهيزات ريخته گری، 1300 تــن آن در ذوب آهن و چهار 
شركت در شهر اصفهان ساخته شده كه تنها 400 تن تجهيزات از خارج كشور 
وارد شد، به عبارت ديگر بيش از ۷5درصد از تجهيزات پروژه در داخل ساخته شده 

است.
بومی سازی در زمینه قطعه سازی

محور سوم بومی سازی در ذوب آهن، قطعه سازی است. اين شركت حجم بالايی 
از قطعات مورد نياز خود و همچنين صنعت فولاد را بومی سازی كرده است. يکی 
از جديدترين قطعات برای ذوب آهن و صنعت كشور، بومی سازی دريچه كشويی 
پاتيل فولاد بود كه ســالانه در ذوب آهن 500 هزار يورو هزينه برای تامين اين 
دريچه ها اختصاص می يافت  كه در حال حاضر هر دريچه كشــويی با يك سوم 
هزينه خريد از خارج در داخل ساخته می شود و تاكنون هر يك از اين دريچه ها 
برای بيش از 1350 ذوب نيز در عمل تست شده اند. تا پيش از اين، اين دريچه های 
كشويی از چين، اتريش و سوئيس وارد می شدند كه به علت تحريم ها اين مسير 
مسدود شد و با بومی ســازی آنها در ذوب آهن اصفهان با يك سوم هزينه، ديگر 

ضرورتی به واردات آنها وجود ندارد.
تاسیس شرکت های مهندسی

در سال های اخير شركت ذوب آهن اصفهان با تاسيس شركت های مهندسی و 
ساخت گام بزرگی در مسير بومی سازی برداشته و در حال حاضر اين شركت ها 
منشأ خدمات بسيار ارزنده ای نه تنها به ذوب آهن بلکه به كل صنعت كشور شده اند. 
اين شركت همواره از اين مسير خدمات بسياری را به كشور ارائه كرده و حلقه های 
وابستگی به واردات را كاهش داده است. ساخت تجهيزاتی همچون  برج گردان 
ريخته گری كه در يکی از شركت های اصفهانی تحقق يافت يا طراحی و ساخت 
دريچه كشويی و ساخت گيربکس های خاص از نمونه های موفق در بومی سازی 

تجهيزات و قطعات است. 
همکاری ذوب آهن با دانشگاه ها و مراکز دانش بنیان

اين مقام مسوول افزود: ذوب آهن اصفهان علاوه بر ارتباط با دانشگاه های برتر كشور 
و انعقاد تفاهم نامه با آنها، قراردادهای باز را بر اساس نيازهای شركت تعريف كرده 
است تا از اين طريق دانشگاه ها بتوانند سريع تر وارد فرآيند همکاری با صنايع شوند. 
در اين راستا می توان به دانشگاه های اصفهان، اميركبير، مالك اشتر و همکاری با 

بسياری از شركت های دانش بنيان اشاره كرد.
ساخت درب های فلکسیبل

ســاخت درب های باتری شماره سه دستاورد مهم بومی ســازی ذوب آهن اصفهان 
به شمار می رود. اين درب ها در گذشته از اوكراين وارد می شدند كه تحريم ها اين امکان 
را متوقف كرد.  در اين راستا تعداد 1۶۸ درب ساخته شد و 5/ ۷ميليون دلار نيز از اين 

بابت صرفه جويی ارزی حاصل و آلايندگی های ناشی از درب های قبلی نيز حذف شد.
تولید ریل در ذوب آهن اصفهان

توليد ريل در ذوب آهن اصفهان عامل اصلی خودكفايی كشور در صنعت ريل است 
و اين شركت با توانمندی خود قادر شده است به خوبی نياز كشور را به محصول 
استراتژيك ريل تامين كند. توليد انواع ريل از جمله ريل قطارهای پرسرعت، ريل 
مترو، ريل معدن و همچنين موفقيت اخير اين شركت در توليد ريل زبانه سوزن، 
نشان از بومی سازی فناوری توليد ريل در اين مجتمع عظيم صنعتی دارد. اين امر 

مهم، مانع از خروج بيش از 100 ميليون يورو ارز در سال از كشور شده است.

سهم ۲۷درصدی ذوب آهن
 در صرفه جویی ارزی

گام های بلندی مادر صنعت ایران برای بومی سازی؛

 نوسان: قرار است وضعیت سال 
آتي بهتر از ســال جاري باشد 
و تورم نیز کاهــش یابد؛ این را 
اقتصادي دولت و رییس  وزراي 

بانک مرکزي وعده داده اند. 
چندي پيش صالح آبادي، رييس كل 
بانك مركزي براي اينکه خيال افراد را 
از بابت بهتر شدن شرايط به خصوص 
در بازار ارز راحت كنــد گفته بود كه: 
»با توجه به تامين ارزي كه در ســال 
جاري انجام شده اســت، در بهترين 
وضعيت ذخاير اســکناس ارزي قرار 
داريم؛ در ســال جاري بيــش از 2۶ 
ميليارد دلار ارز در سامانه نيما عرضه 
شــده و بيش از 50 ميليارد دلار نيز 
براي كالاهاي اساســي و ساير كالاها 
تامين ارز انجام شــده اســت.« البته 
كه بهبود ذخاير ارزي به خودي خود 
نمي تواند تضميني براي بهتر شــدن 
شرايط در ســال آتي باشد چرا كه به 
باور مركز پژوهش هــا »نرخ تورم بالا 
و بي ثبات در هر اقتصــادي هرگونه 
تصميم گيري در آن اقتصاد را دشوار 
كــرده و تصميم گيري هاي اقتصادي 
بلندمدت را تقريبا ناممکن مي سازد.« 
تــورم يکي از مشــکلاتي اســت كه 
كشور با آن دســت به گريبان است؛ 
البتــه مــواردي همچــون كاهش 
تقاضاي  افزايــش  ســرمايه گذاري، 
ســفته بازي و كســب ســود از بازار 
دارايي هاي غيرمولد به گونه اي كه با 
هر تکانه يا رخداد سياسي و اقتصادي 
افراد به صرافي ها مراجعه مي كنند تا 
ارزش فعلي دارايي خود را حفظ كنند 

نيز وجود دارد. 
به بــاور مركز پژوهش هــا اين موارد 
»نتيجه يــك دوره تورمــي طولاني 
و نبــود افق مشــخصي از ثبــات در 
اقتصاد اســت.« از ايــن رو مهم ترين 
اقــدام سياســت گذار و تصميم گير، 
مي بايســت بازگردانــدن ثبــات به 
اقتصاد باشــد كــه مهم تريــن نمود 
باثباتي، انضباط مالي دولت اســت. 
اين نکتــه را بارها رييــس كل بانك 
مركزي خاطرنشــان كرده و رهبري 
نيز با نامه اي به نمايندگان مجلس به 
آن تاكيد ورزيدند. اما آيا كميســيون 
تلفيق از برخــي مصوبات خــود باز 
مي گردد؟ به عنوان مثال قرار اســت 
در ســال آتي قيمت هر بشکه نفت به 
۷0 دلار برسد كه در اين صورت 100 
هزار ميليــارد تومان بــه درآمدهاي 

نفتي كشور افزوده مي شود.
 اين افزايش قيمت هر بشکه نفت در 
حالي اســت كه بازار بارها نشان داده 
كه مي تواند با يك تکانــه 20 دلار به 
قيمت نفت بيفزايد و با تکانه اي ديگر 
30 دلار كاهش قيمــت نفت در هر 
بشــکه اتفاق افتد. البته كه افزايش 
۶2 درصــدي درآمدهــاي مالياتي 
درحالي كه ســاز ســال ۹۷ تا 1400 
توليد ايران به دليل تحريم ها منقبض 
شده نيز مي تواند از ديگر نکاتي باشد 
كه تحقق منابع عمومــي دولت را با 
مشکل مواجه كند. به خصوص آنکه 
در ده ماه نخست ســال جاري كه به 
زعم تيــم اقتصادي دولــت، فروش 
نفت افزايش يافتــه ۶0 درصد منابع 
عمومي دولت در مقابل ۶4.5 درصد 

از هزينه ها محقق شده است. 
حال بايــد ديد در ســال آتــي تيم 
اقتصادي دولت و رييــس كل بانك 
مركزي چگونه ثبــات را به اقتصاد باز 

مي گردانند. 

سيدعبدالوهاب سهل آبادی، رئيس خانه 
صمت ايران و اســتان اصفهــان در آيين 
كلنگ زنی ساختمان جديد خانه صنعت، 
معدن با ابراز قدردانی از تلاش و پيگيريهای 
فراوان روســای قبلــی خانــه صمت و 
همــکاری نهادهايــی از جمله شــركت 
شهرک های صنعتی و ســازمان صمت 
استان، گفت: با وجود بيش از ۸هزار واحد 
توليدی در استان اصفهان، مکان مناسبی 
نداشتيم و مدتی در سازمان صمت، سپس 
در ســاختمانی متعلق به اصناف شهر و 
اكنــون در مکان اجاره ای فعلی مســتقر

 بوده ايم كه با توجه به گستره فعاليت های 
خانه صمت، بويژه در اســتان اصفهان، در 
مقطعی با همت آقای بركتين)رئيس سابق 
خانه صمت اســتان اصفهان( و همکاری 
اتاق بازرگانی توانستيم زمينی به وسعت 
يکهــزار متر مربــع را در منطقه شــهيد 
كشــوری و در مجاورت ساختمان جديد 
دادگســتری خريداری نماييم و با تلاش 
فراوان آقايــان اقارب پرســت و طالبيان 
در پيگيری هــای اداری، مجــوز احداث 
مجموعه ای در 3هزارو ۶00 متر مربع را از 

شهرداری دريافت نموديم. 

خواسته به حق فعالان اقتصادی
سهل آبادی در صحبت از برنامه ريزی برای 
ساخت مجموعه جديد خانه صمت استان 
اصفهان، توضيح داد: حفر دو طبقه زيرزمين 
برای پاركينگ و استارت اوليه تا پيشرفت 
30درصدی ساختمان توسط يکی از فعالان 
اقتصادی در استان تقبل شده است كه جای 
تقدير دارد. همچنين، با پيگيری های ديگر 
روسای تشکل ها و انجمن ها، امروز شاهد 
كلنگ زنی اين مجموعه هستيم و بزودی 
عمليات احداث ســاختمان آغاز می شود. 
ســهل آبادی با اذعان به اينکه احداث اين 

مجموعه، خواســته به حق فعالان عرصه 
صنعت و معدن بود، لزوم حمايت و همراهی 
بيش از هشت هزار واحد صنعتی در استان 
اصفهان را بيان كرد و افزود: از حضور انجمن 
های همگن و لوگوهای كارخانه های بزرگ 
در احداث اين مجموعه استفاده خواهيم كرد.

مأمنی برای فعالان صنعت و معدن
اميرحسين كميلی، رئيس سازمان صنعت، 
معدن و تجارت استان اصفهان در بيان اهميت 
فعاليت خانه صمت استان بعنوان مأمنی برای 
صنعتگران، فعالان معدن و ديگر تشکل ها و 
انجمن های همگن، اظهار كرد: خانه صمت 
استان در طول اين سالها با وجود تنگناهايی، 
رشد مثبت و طبيعی خود را طی كرده است 
و مشخص است كه بدليل خدمات شايسته و 
حمايت هايی كه از فعالان اقتصادی داشته، 
توانسته جايگاه ارزشمندی را برای خود رقم 
بزند. كميلی با اشاره به خدمات بنيانگزاران 
خانه صمت)آقای اجلالی و ديگــران(، ابراز 
اميدواری كرد كه بــا همکاری خانه صمت، 
تشکل ها و ديگر نهادهای ذيربط بتوانيم در 
تحقق جايگاه واقعی استان اصفهان در توليد 
و صنعت همراه با آينده نگری، گام های بلندی 
برداريم. رئيس سازمان صمت استان اصفهان 
از تلاشهای ارزشمند آقای سهل آبادی و ديگر 
اعضای هيات مديره خانه صمت در حمايت از 

فعالان صنعت و معدن تاكيد كرد
محمدجواد بگی، مديرعامل شركت شهرک 
های صنعتی استان اصفهان در اين مراسم، 
تلاش رياســت و اعضای هيات مديره خانه 
صمت استان اصفهان و همکاری ديگر انجمن 
ها در احداث مجموعــه جديد خانه صمت 
استان را ســتودنی خواند و گفت: در استان 
اصفهان با هفتاد شــهرک صنعتی فعال و 
1۸ شهرک در دست احداث، ظرفيت قابل 
توجهی وجود دارد كه می توانند در پيشبرد 
احداث اين پروژه كمك كنند و ما نيز اعلام 
می كنيم كه با اهداف هم افزايی، دو برابر آنها 

خدمات ارائه خواهيم داد. 

مامنی برای فعالان صنعت و معدن
در آیین کلنگ زنی ساختمان جدید خانه صمت استان اصفهان مطرح شد:  گزارش

ثبات اقتصادی
 بازمی گردانند؟

citizen

آیین کلنگ زنی ساختمان جدید خانه صنعت، معدن و تجارت استان اصفهان با حضور مدیران کل 
سازمان های صمت، شرکت شهرک های صنعتی، روسای انجمن های همگن، تشکل های صنعت 
ایجاد  برای  برگزار شد.  اصفهان  منطقه شهید کشوری  در  اقتصادی  فعالان  از  برخی  و  و معدن 
ساختمان جدید خانه صمت استان اصفهان زمینی به وسعت هزارمتر مربع و احداث مجموعه 3هزار 
و ۶۰۰مترمربع اختصاص یافته است. سیدعبدالوهاب سهل آبادی، رئیس خانه صمت ایران و استان 
اصفهان با اذعان به اینکه احداث این مجموعه، خواسته به حق فعالان عرصه صنعت و معدن بوده 
است، بر لزوم حمایت و همراهی بیش از هشت هزار واحد صنعتی در استان اصفهان تاکید کرد. 

هفته نامه نوسان
گروه صنعت
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مهدي ســلطان محمدي، كارشــناس بازار 
سرمايه در پاسخ به اين پرسش كه آيا پرداخت 
ماليات از ســوي اين تعداد اندک از مالکين 
خانه هاي خالي مي تواند گوياي اين موضوع 
باشــد كه اين طرح مالياتي شکست خورده، 
با اتقاد از شــيوه اجرای طرح می گويد: از روز 
اولي كه اين طرح ارايه شــد، كارشناسان اين 
حوزه اعلام كردند كه اين طــرح به گونه اي 
كه در سطح اجتماعي و رسانه ها اعلام شده، 
نيســت و به اين شــکل پيش نخواهد رفت.  
اين كارشناس بازار مســکن با اشاره به تعداد 
خانه هاي خالي كه در يك ســال گذشته به 
آن استناد شــد، افزود: در گام نخست تعداد 
اين خانه ها حدود 2.5 ميليون ملك اعلام شد 
اما پس از آن مشخص شد اين رقم واقع بينانه 
نبوده و امروز رقم 5۶5 هزار واحد مســکوني 
مطرح مي شود ضمن آنکه همواره تذكر داده 
مي شد كه شناسايي خانه هاي خالي فرآيند 
پيچيده اي دارد و اصلا كار ســاده اي نيست. 
نتايج پياده كردن اين طرح در كشورهاي ديگر 
نيز مشخص است و در بسياري از كشورها اين 
طرح اجرا شده بود اما بسياري از كشورها اعلام 

كردند كه هزينه هاي اين طــرح از منافع آن 
بيشتر است.

دلایل نگه داشتن خانه هاي خالي 
چیست؟

سلطان محمدي گفت:  معمولا خانه هايي كه 
مردم آن را خالي نگه مي دارند دلايلي براي اين 
اقدام دارند و بدون دليل خانه اي خالي نمي ماند 
زيرا اجاره اين خانه ها درآمدي را براي مالك به 
همراه دارد كه معمولا از اين درآمدها صرف نظر 
نمي كنند.  اين كارشناس بازار مسکن با اشاره 
به دلايل به وجــود آمــدن خانه هاي خالي 
تصريح كــرد:  اغلب خانه هايي كــه در حال 
تعميرات هســتند يا در حــال گرفتن اخذ 
پروانه اند خالي محسوب مي شوند يا اينکه افراد 
اين خانه ها را براي فرزندان شان نگه داشته اند 
يا خانه هاي ويلايي و آپارتمان هايي  هستند كه 

مالکين آنها خارج از كشور زندگي مي كنند. 

خانه هایي که به غلط
 وارد لیست شدند

او با بيان اينکه اكثر شناســايي ها در بخش 

خانه هاي خالي نادرســت است، خاطرنشان 
كرد: در مــواردي ديده شــده خانه هايي كه 
فروختــه شــده اند و حين معاملــه بوده اند 
نيز به عنــوان خانه هاي خالي ثبت شــده و 
ســاختمان هايي كه در حال ساخت بوده نيز 
به عنوان خانه خالي ثبت شده و مي بينيم كه 
تعداد خانه هاي خالي واقعي بسيار كمتر است 
و به همين دليل است كه در عمل تعداد زيادي 

خانه خالي شناسايي نشده است. 
ســلطان محمدي با بيان اينکه برخي از اين 
تعداد 5۶5 هزار خانه خالي نيز ممکن است 
اشتباه ثبت شــده باشــد، افزود: اين تعداد 
خانه اي كه ثبت شده در عمل نمي تواند درآمد 
قابل توجهي به همراه داشته باشد يا تغييري در 
بازار ايجاد كند. درآمد اجاره مسکن مشوقي 
براي مالکين اســت و در صورتــي كه فردي 
بخواهد براي چند سال ملك خود را خالي نگه 
دارد بخشي از درآمد خود را از دست مي دهد 
و راه درســت آن اين روش نيست و نمي توان 

چندان به آن اميدي داشت. 
اين كارشناس بازار مسکن با بيان اينکه راهکار 
اخذ ماليات از خانه هاي خالي تنها ادغام آن با 

عوارض اســت، گفت:  فردي كه ملکي دارد 
بايد بابت خدماتي كه از شــهرداري دريافت 
مي كند عوارضي را سالانه پرداخت كند و بابت 
عدم ســکونت نيز ماليات بپردازد كه شايد از 
سوي دولت اعلام شود تخفيفاتي هم در نظر 
مي گيريم كه متراژ پايين ها را معاف كنند اما 
خواه ناخواه بســياري از اين مالکين همراه با 
عوارض مجبور به پرداخت ايــن ماليات نيز 
خواهند شــد و به اجبار اين مبالغ را پرداخت 
خواهند كرد و بسياري از مشکلات شهرداري 
كه آنها را مجبور به فروش تراكم يا درآمدهاي 

ناپايدار مي كند حل مي شود.  
او ادامــه داد:  البته در حال حاضــر نيز اين 
عوارض وجود دارد اما مبلــغ آن به اندازه اي 
ناچيز است كه كارايي لازم را ندارد و در همه 
جاي دنيا اين مبالغ بيشتر است و در مقايسه 
با كشــورهاي ديگر اين هزينه ها در ايران به 
 شدت ناچيز است. سلطان محمدي تصريح 
كرد:  البتــه طراحان ايــن روش اخذ ماليات 
از خانه هاي خالــي را نوعي ايجــاد آرامش 
اجتماعي مي دانند، چراكه گمان مي شد عرضه 
چند ميليون خانه خالي به بــازار نرخ اجاره را 
كاهش خواهد داد و در صورتي كه اين خانه ها 
دراختيار مردم قرار گيرند مشکل مسکن حل 
خواهد شــد اما در واقعيت اين طور نيست و 
تعداد خانه هاي خالي كــه مالکين دراختيار 
دارند درصد زيادي نيســتند كه باعث تغيير 
اساسي در بازار اجاره شود و درهمه كشورهاي 

دنيا نيز اين تعداد خانه خالي وجود دارد. 

عاقبت مالیات بر خانه های خالی
اقتصاد مسکن اعلام کردند که  سیاستگذاران  از جایی شروع شد که برخی کارشناسان  قصه 
بخش مسکن، باید هر چه سریع تر یکی از دو راه مالیات بر عایدی سرمایه ملکی و مالیات سالانه 
بر املاک را انتخاب کنند. آنها استدال می کردند که مالیات سالانه بر املاک خالی سبب می شود 
هزینه نگهداری ملک  به شدت بالا رود. آنها در عین حال معتقد بودند که هرچند وضع این مالیات ها کار سخت 
و مشکلی است اما به هر حال کاری ضروری به شمار می رود. با این وجود به نظر می رسد این طرح پس از اجرا به 
نتیجه مطلوب نرسیده و پرداخت مالیات از سوي این تعداد اندکی از مالکین خانه هاي خالي صورت گرفته است. 

هفته نامه نوسان
گروه  شهری

کارشناسان می گویند طرح مالیات بر خانه های خالی به نتیجه مطلوب نمی رسد!
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پرویز گیلانی

در تاریخ ایـران، طولانی ترین دوران نخسـت وزیری را هویدا 
داشـت یعنـی سـیزده سـال. در مورد عصـا و پیـپ اش می 
گفت، کارِ کاریکاتوریسـت ها را آسـان کرده و بهانه  بیشـتری 

برای کشـیدن کاریکاتور مـن دارند!

پس از سـيزده سـال نخسـت وزيـری در ايـران، تقريبا هيچ چيـزی از دارِ 
دنيـا نداشـت، تـورم صفـر درصد در طی سـيزده سـال نخسـت وزيری او، 
رويايـی ا سـت كه امـروزه، باورش بـرای ما سـخت اسـت. در دادگاه گفت: 
خـودكار بيك طی سـيزده سـال نخسـت  وزيری من سـه ريـال باقی ماند 
]البتـه تـورم صفـر درصد سـيزده سـاله واقعيت ندارد كافيسـت بـه ارقام 
نـگاه كنيـم حـالا ممکـن اسـت قيمـت يـك كالا ثابت مانـده باشـد ولی 
متوسـط تـورم سـال های نخسـت وزيـری هويدا هشـت درصد بـود[.  اما 
تاسـف در اينسـت كـه راز صـدارت سـيزده سـاله هويـدا و اينکـه طولانی 
تريـن دوره را داشـته نـه بخاطـر اين بوده كه  فسـاد مالی نداشـته يا تورم 
را در صفـر درصد نگهداشـته بوده بلکه، تملق و كرنش افراطـی او بوده، به 
قـول ميلانی: »شـاه تشـنه تعريف و تمجيد بـوده و هويدا بـه خوبی »برق 

چشـمان شـاه را به هنگام مقايسـه با ژنـرال دوگل ديـده بود«!
تمـام وزيـران كابينـه اش بـه دسـتور شـاه انتخـاب می شـدند جداگانـه 
شـرفياب شـده و از شـاه دسـتور می گرفتنـد. هويـدا بـدون توجـه بـه 
حدود اختيارات و مسـئوليت های نخسـت وزير يك كشـور مشـروطه و با 
آشـنايی بـا روحيه محمدرضا شـاه، سـعی ميکرد مقام خـود را حفظ كند 

و فرمانبـردار بـی چـون و چـرای »ارباب« باشـد.
وزيـران هويـدا نيـز اغلب از او حسـاب نمی بردنـد و خود را منصوب شـاه 
مـی دانسـتند طوريکـه گاهـی وزيـران در حضـور او در جلسـات هيئـت 
وزيـران، فحاشـی مـی كردنـد حتـی در يـك مـورد، اردشـير زاهـدی در 

حضـور ديگـر وزيـران، هويـدا را بـه بـاد دشـنام گرفت. 
وی هميشـه تأكيـد داشـت كـه در مملکت، شـخص دومی وجود نـدارد و 
شـاه همه چيز اسـت. در دهمين سـالگرد نخسـت وزيری اش، از او سـؤال 
شـد كه فکر می كند تا چند سـال ديگر بر اين مسـند بنشـيند؟ با خنده 
گفـت: »سـند نخسـت وزيـری را مادام العمـر به نام مـن زده انـد«! هويدا 
برعکـس كثيـری از دولتمـردان فاسـد ايرانـی، هرگز فسـاد مالی نداشـت 
امـا بـه قـول بيژن جزنـی، اختياراتـش كمتر از اختيـارات كريم شـيره ایِ 
دلقـكِ دربار ناصرالدين شـاه بود! كبريت بی خطر بـود و رمز ماندگاريش، 

كرنـش و تملـق  بود، هميشـه »تابع حزب بـاد« بود. 
پـس از انقـلاب نيـز بـه صـف موافقـان جمهـوری اسـلامی درآمـد و در 
رفرانـدوم 12 فرورديـن 135۸ در زنـدان قصـر در كمـال شـگفتی بـه 
جمهـوری اسـلامی رأی داد و خـدا را شـکر كرد كه بسـاط ديکتاتوری در 
ايـن مملکـت جمع شـد! اين تلون مـزاج هويدا باعث شـگفتی خبرنگاران 
شـد و وقتـی پرسـيدند چه رأيـی داديد؟ پاسـخ داد به جمهوری اسـلامی 
رأی دادم...انشـاالله مبـارک اسـت« )بـه نقـل از تاريـخ پـژوه معاصـر علی 

مردای مراغـه ای(

تحلیل و تجویز راهبردی: 
در نـگاه اول مـی تـوان صـورت مسـاله را بـه سـطح مسـايل شـخصی و 
روانشـناختی تقليل داد كه ايشـان را فردی ناتوان، ضعيف النفس، وابسته، 
غيرمقتـدر، حـزب بـاد و متلـون دانسـت. ولی سـطح تحليل را مـی توان 

عميـق تـر كرد. مـی توان از خود سـه سـوال پرسـيد:
1(  چـرا چنيـن فـردی می توانـد بـه بالاتريـن مقـام اجرايـی كشـور

 دست يابد؟ 
2(  چرا چنين فردی می تواند در چنين مقامی 13سال دوام بياورد؟ 

3(  آيـا ايـن فـرد، موثرتريـن و بهتريـن و شايسـته تريـن فـرد بـرای 
حکمرانی است؟  

در سلسـله گـزارش هـای چرا ايـران عقـب ماند )دانلـود رايـگان اينجا( و 
اسـتراتژی توسـعه ايـران )دانلود رايـگان اينجا( به هفت چرخه شـوم )دور 
باطل( توسـعه نيافتگی ايران اشـاره شـده. يکی از آن هفـت چرخه، تدوام 

ترتيبات سياسـی محدود نـام دارد.
 توضيح آنکه اگر ترتيبات سياسـی محدود باشـد، هزينه كنشـگری، انتقاد 

و فعاليت سياسـی بالا می رود. 
بـه همين خاطر بسـياری عطـای مشـاركت در بهبود كشـور را به لقايش 
مـی بخشـند و بـا بهانه سياسـت پـدر و مادر نـدارد و كثيف اسـت به امور 
علمـی، فنـی، شـخصی می رسـند و وقـت گذاشـتن بـرای فرزنـد و نوه و 

حيـوان خانگـی را به كنشـگری سياسـی ترجيح مـی دهند. 
جامعـه به سـکوت كشـيده می شـود. چـه نتيجـه ای دارد؟ بـروز و ظهور 
نسـل بلـه قربـان گـو، پاچه خـوار و منفعـل، وابسـته و كمبود كنشـگران 
مـرزی مسـتقل و عـدم تغييـر در قواعد بازی سياسـی و در نتيجـه تداوم 
نهاد سياسـت با دسترسـی محدود. و همين می شـود كه يکی از مديران 
ارشـد كشـور و يکـی از وزرای دولـت فعلی گفته اسـت: در نظـام مديريت 

كشـور راز بقاء در سـکوت و همراهی اسـت.
 راز رشـد در تئوريـزه كـردن منويـات اصحـاب قـدرت و  راز حـذف در 

مشـاوره صادقانـه و كارشناسـانه!
بيشـتر از آنکـه آدم هـا را تخطئـه كنيـم بـه سـاختارها، قواعـد و نهادهـا 
بپردازيـم و فعـلا برای شـروع از »خرده سـاختارها و خـرده نهادهای« دور 
و بـر خـود اعم از خانواده، مدرسـه، محله، اداره، دپارتمان، شـركت و شـهر 
خـود را بـر اسـاس قواعد )ترتيبات( باز، شـفاف و منصفانـه طراحی كنيم. 

وقتی جنگ جهانی دوم پايان يافت ، از تمام دنيا هيات  هايی 
به آمريکا رفتند تا برنامه ای بريزند كه پس از جنگ چه بايد 
كرد كه جنگ جهانی ســومی روی ندهد . يك هيئت نيز از 
ايران رفت كه شامل دكتر غنی ، انتظام ، قاسم  زاده ، تيمسار 

جهانبانی و البته دكتر سياسی هم بود ...
در سانفرانسيســکو هيئت ايرانی گل كرد ، زيرا در جلسات ، 
سايرين هر كدام پيشنهاد می كردند ؛ كه مثلاً تمام دنيا را بايد 
خلع سلاح كرد تا جنگ نشــود ! يکی گفت كه همه مردم را 
بايد سير كرد تا جنگ نشود ! يکی گفت كه تمام ثروت ها را 

بايد تقسيم كرد تا دنيا متعادل شود ! 
جمعی می گفتند ؛ كه بايد مرز ها را برداشت تا جنگ های 
توسعه طلبانه پيش نيايد ... ناگفته پيدا است كه هيچ كدام 

پيشنهاد ها عملی نبود و از جلسات خصوصی تجاوز نمی كرد 
و به جلسه عمومی نمی رسيد ، تا اينکه يك روز دكتر سياسی 
كه به زبان انگليسی و فرانسه مسلط بود، پشت تريبون رفت 
و گفت: جنگ نه مربوط به شــکم اســت و نه ثروت و نه مرز 
! جنگ و دعوا تنها نتيجه " جهل " اســت! مردم با فرهنگ 
های يکديگر آشــنايی ندارند و چون فرهنــگ همديگر را 
نمی شناسند ، به همديگر احترام نمی گذارند و اين توهين 
ها نتيجه ای جز جنگ ندارد . پس بايد كاری كرد كه سطح 
دانش مردم و شناخت آنها از فرهنگ همسايگان و بيگانگان 
بالا برود . در اين صورت احتمــال دارد كه از ميزان جنگ ها 

كاسته شود ...
هنوز سخنش اتمام نيافته بود كه ناگهان حضار بپا خواستند 
و صدای كف زدن های ممتد آنها نشــان از تاييد گفته های 
دكتر سياسی بود . كه تنها راز بقای سرزمين كهن ايران و هم 

زيستی مسالمت آميز مردمش را به زبان آورده بود .
بنابراين كمسيونی تشکيل شد كه اســاس آن بر شناختِ 
فرهنگ ها و بالا بردن تعليم و تربيت عمومی باشد و اين همان 
چيزی است كه عنوان يونسکو به خود گرفت و بعد ها يکی 
از سازمان های بزرگ وابسته به سازمان ملل متحد به شمار 

رفت و مركز آن پاريس شد.
 دكتر سياســی نيز به همين دليل تا پايان عمر هميشــه 
از اعضای برجســته اين ســازمان بود و در تمامی جلسات 
اصلی آن شــركت داشته و در ايران نيز ســال ها رياست آن

 را برعهده داشت. 

چهارم اسفند در جلسه ستاد تنظيم بازار مقرر شد چنانچه توليدكنندگان لوازم خانگي 
قيمت هاي خود را در بازار واقعي نکنند برنامه ريزي لازم براي آزادسازي واردات انجام 
شود. نزديك به يك هفته مي گذرد اما متاسفانه نه قيمتي كاهش پيدا كرده و نه 
توليدكنندگان حاضر به اعلام ليست جديد قيمت هاي خود به بازار هستند. در حال 
حاضر بازار خريد و فروش لوازم  خانگي در ركود مطلق قرار گرفته و اظهارات متعدد 

در لزوم كاهش قيمت ها عاملي شده تا مردم دست از خريد بردارند.

محمود كريمي بيرانوند، سرپرست معاونت توسعه كارآفريني و اشتغال وزارت تعاون، 
كار و رفاه اجتماعي از ايجاد سه بانك سرمايه گذاري، ايده پردازي و متخصصان اشتغال 
براي توسعه اشتغال و كارآفريني در كشور خبر داد. او افزود: 2 بانك ايده پردازي و 
متخصصان اشتغال تشکيل شده است و بانك سرمايه گذاري نيز در دست اجراست، 
اين بانك ها يکي از برنامه هاي اصلي در راستاي اشتغال زايي و كارآفريني در كشور است 

كه در سال 1401 عملياتي مي شود.

تاسيس ۳  بانك جديد  براي حمايت از كارآفرينيسركشي توليدكنندگان لوازم خانگي از اصلاح قيمت
راز بقاء 

در مدیریت کشور

 شبکه توسعه 

 تورم
  سیاست

جنگ؛ نتیجه جهل است
نگاره

تاریخ نگاری

نـوروز گذشـته توانسـتم  خوانـدن کتاب »نقـد و تحلیل 
دیکتاتوری« نوشـته »مانس اشـپربر« را به پایان برسـانم. 
این روانشـناس آلمانی، کتـاب را در 3۲ سـالگی و در دهه 
3۰ میـلادی پیـش از آنکه هیتلـر جهان را بـه کام جنگ 
جهانی دوم بکشـاند، نگاشـته اسـت. او در کتـاب خود از 
روی تحلیـل روانـی رفتـار دیکتاتورها، پیش بینـی کرده 
که کسـی مانند هیتلر سـرانجام خودکشـی خواهد کرد. 
ایـن کتاب که منتشـر شـد، نویسـنده اش نه تنهـا ناچار 
شـد بـرای مصـون مانـدن از خشـم نازیهـا بـه زندگـی 
پنهانـی روی آورد که کمونیسـت  های پیرو اسـتالین نیز 

خوانـدن این کتـاب را ممنـوع کردند.
مياين كتاب توســط كريم قصيم به فارســی ترجمه و درســال13۶3 
توسط انتشارات دماوند به چاپ رسيده است. انتشــارات دماوند در سال 
۶4 تعطيل شد. اشپربر در اين كتاب كه متنی بســيار روان و گيرا دارد، با 
تحليل روانشناختی شخصيت و رفتار ديکتاتورها نشان می دهد كه آنها 
به خودی خود ديکتاتور نمی شوند؛ آنها پيامد رفتار توده هايی هستند كه 
خوی ديکتاتوری بخشی از آنهاست. برای آن كه ديکتاتوری برای هميشه 
از جامعه ای رخت بربندد، بايد روحيه ديکتاتــوری توده ها از ميان برود ) 
يادمان نرود كه ما ايرانی ها رابطه خوبی با ضعيف تر از خودمان نداريم. ببينيد 
بچه هايمان  به سوی گربه ها و سگ ها سنگ می اندازند، سواره ها به پياده ها 
رحم نمی كنند، همه مان در كار خودمان فرمانروايی می كنيم. بقال حاكم 
است، نانوا حاكم است، راننده تاكسی حاكم است. مامور پليس و قاضی و 
همه   و همه در كار خود می خواهيم حکومت كنيم. وقتی در خيابان دزد را 
می گيريم به جای آن كه تحويل پليس  اش بدهيم اول به او كتك مفصلی 

می زنيم، پليس مان وقتی خطاكاری را دستگير می كند اول او را می زند و اين 
مثالها فراوان است. اين ها همه نشانه  های خوی ديکتاتوری نهفته ای است 

كه در همه ما وجود دارد(.
اشپربر نشان می دهد كه چگونه شخصيت روانی يك ديکتاتور در گذر زمان 
تحول می يابد و او را از يك زندگی معمولی محروم می كند. به گونه ای كه 
ديکتاتور رفته رفته دچار ساديســم )ديگر آزاری( و ســپس مازوخيسم 
)خود آزاری( می شود. در واقع از نظر اشپربر، ديکتاتورها بيمارانی هستند 
كه بيماری شان در هياهوی توده ها، برای خودشان و برای ديگران پنهان 
می ماند و به همين علت فرصت درمان نيز از آنها ستانده می شود. اشپربر 
با دســته بندی انواع ترس نشــان می دهد كه ديکتاتورها دچار »ترس 
تهاجمی« هستند و در واقع بخش بزرگی از رفتار آنها ناشی از اين نوع ترس 
است. اشپربر معتقد است اعتياد به دشمن تراشی و ايده »دشمن انگاری هر 
كس با ما نيست« از سوی ديکتاتورها رهاورد ترس عميقی است كه در آنها 
نهفته است. او از قول افلاطون می نويسد » هر كس می تواند شايسته دليری 
باشد بجز ديکتاتور« و بعد خودش به زيبايی و با تحليل روانشناختی نشان 
می دهد كه اين سخن افلاطون چقدر دقيق است. در واقع نشان می دهد 
كه ديکتاتوری ويژگی است كه در نبود  شجاعت پيدا می شود. و اين رفتار 
در همه سطوح قدرت )پدر، معلم، رئيس اداره، پليس محله و ....( نمود دارد. 
ولی وقتی توده های دارای خوی ديکتاتوری با يکی از ديکتاتورها همراهی 
می كنند و از او پشــتيبانی می كنند، از او يك فرمانــروای به تمام معنی 

ديکتاتور می سازند.
اشپربر نشان می دهد كه چگونه ترس در گذر زمان به نفرت تبديل می شود 
و آنگاه توده ها برای ارضای نفرتشان از عده ای، ديکتاتوری را ياری می كنند 
تا آنان را نابود كند و بعد دوباره زمانی می رســد كه توده  ها به علت نفرت از 

همين ديکتاتور، او را به كمك ديکتاتور ديگری به چوبه دار می سپارند. او به 
زيبايی نشان می دهد كه چگونه ديکتاتورها با ساده كردن مسائل پيچيده 
ـ می دهند و اصلا هم  ـ اما غير قابل اجرا ـ زندگی، راه   حل های عامه پسند ـ
نگران عدم قابليت اجرای اين ايده های خود نيستند؛ چرا كه آموخته اند وقتی 
راه حل شان به نتيجه نرسيد به  راحتی می توانند با انداختن مسئوليت اين 
ناكامی  به گردن ديگران )دشمنان فرضی(، اين ناكامی را تبديل به فرصتی 
كنند تا نشان دهند كه دشمنان شان چقدر قدرتمند  هستنند و نمی گذارند 
تا آنها به اهدافشان برسند.  اشپربر البته تحليل اش را معطوف به شخصيت 
سياسی خاصی نمی كند ولی برخی مثال هايش را از رفتار ديکتاتورهای 
زمانه اش )اســتالين و هيتلر( می آورد. بااين حال، زيبايی اين كتاب به اين 
است كه وقتی نام هيتلر  و استالين را بر می داريم و نام هر ديکتاتور ديگری را 
می گذاريم می بينيم چقدر تحليل تازه است. گويا اشپربر آن را همين ديروز 

و برای تحليل رفتار ديکتاتورهای اين زمانه نوشته است.

دیکتاتوری؛ دستاورد توده های دیکتاتور

نگاه بادکنکی
دیپلماسی 
»تله بدهی«

گزارش هـای  گذشـته  مـاه  چنـد  در 
افشـاگرايانه زيادی درباره روابط يك سويه 
اقتصادی چين با كشـورها منتشـر شـده 
كـه ايـن اواخر در محافـل ايران نيـز زياد 

دربـاره آن سـخن گفتـه می شـود. 
برخـی می گوينـد رويکـرد دولـت چين 
كشـورهای  گرفتـن  خدمـت  در  بـرای 
در حـال توسـعه اقتباسـی از روش هـای 
ايـن  اسـت.  كلاسـيك  اسـتعماری 
اسـتراتژی بـدون دخالت نظامی بـه اجرا 
درمی آيـد كـه اصطلاحـاً به آن اسـتعمار 
هوشـمند می گوينـد. برخی هم نسـبت 
بـه ديپلماسـی »تلـه بدهـی« هشـدار 
چيـن   آن،  اسـاس  بـر  كـه  می دهنـد 
بـرای احـداث زيرسـاخت های اساسـی و 
بزرگ  مقيـاس بـه كشـورهای ضعيف تر، 
وام  بلندمـدت اعطـا می كنـد و از ايـن 
امـکان برخـوردار اسـت كـه در صـورت 
عمـلًا  تسـهيلات،  بازپرداخـت  نکـول 
كنتـرل و بهره بـرداری از زيرسـاخت ها را 

در يـد اختيـار خـود درآورد.
ماهاتيـر محمـد برای مـا چهره ای آشـنا 
و قابـل احتـرام اسـت. او از سـال 1۹۸1 
تـا 2003 بـه طور مسـتمر نخسـت وزير 
انديشـه ای  بـا  توانسـت  و  بـود  مالـزی 
آزادی هـای  بـر  مبتنـی  و  منسـجم 
اقتصـادی، مالـزی را در مسـير توسـعه 
قـرار دهد و خـود به شـخصيتی ماندگار 
در تاريـخ اين كشـور تبديل شـود. او يك 
بـار ديگـر در سـال 201۸ در حالـی كـه 
۹3 سال سـن داشت، به عنوان هفتمين 
نخسـت وزير مالزی انتخاب شـد. ماهاتير 
محمـد بـه محض اين  كـه بـرای دومين 
بار به قدرت رسـيد خيلـی از قراردادهای 
اقتصادی كشـورش با چين را زير سـوال 
بـرد و عملا بـرای ابرقـدرت جديد جهان 
خط و نشـان كشـيد. دولت چيـن در آن 
مقطـع واكنـش خاصـی نشـان نـداد اما 
با درخواسـت نخسـت وزير مالـزی برای 

سـفر به پکـن موافقـت كرد. 
احتمـالا در آن مقطـع ماهاتيـر محمـد 
در نظـر داشـت بـه رئيس جمهـور چين 
بفهماند مالزی اكنون كشـوری اسـت كه 
می توانـد به پيشـنهادها »نـه« بگويد. به 
هميـن دليـل در سـفر بـه چين سـاده و 
قاطعانـه صحبـت كـرد. او گفـت: مالزی 
قـرارداد 20 ميليـارد دلاری خـط راه آهن 
كرانـه شـرقی را كـه طرحـی بـزرگ در 
پـروژه يـك كمربنـد، يـك جـاده اسـت 
بـه همـراه قـرارداد دو خط لولـه نفت در 
اسـتان صبـاح را  لغـو می كنـد. نخسـت 
وزيـر مالـزی زمانـی كـه بـه كشـورش 
بازگشـت، پا را فراتر گذاشـت و يك طرح 
بـزرگ شهرک سـازی چينی را لغـو كرد. 
ايـن طـرح با قصد سـاخت مسـکن برای 
سـرمايه گذاران ثروتمنـد چينـی تدوين 
شـده بـود. دولت هـای غربی بـه تمجيد 
از اقدامـات ماهاتيـر محمـد عليـه چين 
پرداختند اما سرانجام بدون آن كه در دور 
جديـد نخسـت وزيری اش كار مانـدگاری 
در مالـزی انجام دهد، اسـتعفا داد. ناظران 
معتقدنـد دليـل ناكامـی دكتـر محمـد، 
سياسـتمداران  بی وقفـه  دخالت هـای 
متمايـل به چيـن در كار وی بوده اسـت. 
برخی مـی گويند، چين بـرای حضور در 
ديگـر كشـورها سـه اسـتراتژی دارد؛ يـا 
به عنـوان شـريك اقتصـادی وارد ميدان 
می شـود، يـا در هيبـت رقيـب اقتصادی 
بـه ميـدان می آيـد و در نهايـت ممکـن 
اسـت به عنوان اسـتعمارگر پـا به عرصه 

بگذارد.

دستمزد

عيـدی كارگـران بـرای يـك سـال بايـد حداقل با دسـتمزد 2 مـاه و 
حداكثـر بـا دسـتمزد 3 مـاه فـرد برابـر باشـد. ايـن الزامی اسـت كه 
قانون كار مصوب ۶ اسـفند 13۷0 تعيين كرده اسـت. برای محاسـبه 
ميزان عيدی سـال 1400 بايد دسـتمزد روزانه كارگر را در ۶0 )تعداد 
روزهـای دو مـاه( ضـرب كنيـم. در صورتی كـه رقم پايه حقـوق را در 
نظـر بگيريـم دسـتمزد روزانه كارگـر برابر بـا ۸۸ هـزار و 51۶ تومان 

خواهـد بود. 
اين عدد ضرب در ۶0 روز برابر با 5 ميليون و 310 هزار تومان اسـت. 
يعنـی حداقـل عيدی سـال 1400 بايد 5 ميليـون و 310 هزار تومان 
باشـد. حـال اگـر بر همين مبنا حداكثـر عيدی را بخواهيم محاسـبه 
كنيـم. عدد دسـتمزد روزانـه يعنی ۸۸ هـزار و 51۶ تومـان را بايد در 

۹0 )تعـداد روزهای سـه مـاه( ضرب كنيم. 

بـه ايـن ترتيب حداكثر عيدی امسـال برابـر با ۷ ميليـون و ۹۶۶ هزار 
تومـان خواهد بود.افـرادی كه كمتر از يکسـال كاركردند چقدر عيدی 
می گيرند؟ رقم محاسـبه شـده برای افرادی اسـت كه يك سـال كامل 
در مجموعـه خـود كار كـرده باشـند. اما اگـر فردی كمتر از يك سـال 
در يك مجموعه حضور داشـته باشـد نحوه محاسـبه عيدی او متفاوت 
خواهـد بـود. بـرای محاسـبه عيـدی اين افـراد بايـد حداقل دسـتمزد 
روزانـه يعنـی ۸۸ هـزار و 51۶ تومـان را در ۶0 ضـرب كـرده سـپس 
عـدد به دسـت آمـده را تقسـيم بـر 12 كنيم و حاصـل را در تعـداد ماه 
هايـی كـه فرد مشـغول به كار بـوده ضرب كنيم. به طـور مثال حداقل 
عيـدی بـرای فردی كه 4 مـاه در يك مجموعه كار كرده به اين شـکل 
محاسـبه می شـود: ۸۸51۶ ضرب در ۶0 تقسـيم بر 12 ضرب در 4 كه 

برابـر می شـود با يك ميليـون و ۷۷0 هـزار تومان.

نحوه محاسبه میزان عیدی سال 1400

  یحیی تدین 


